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Už dlouho jsem si říkal, že musím poděkovat 
děvčatům v knihovně, protože mne nedávno upo-
zornily na chybu, kterou jsem udělal v měsíčníku, 
a i když se snažím o jeho 
důkladné pročtení, stej-
ně se mi tam vždycky 
nějaký šotek připlete. 
Asi se usídlil v mém po-
čítači. Ale ne, vymlouvat 
se na šotka nebo počítač 
je moc jednoduché. 

Každá chyba mne 
vždycky mrzí, jako větši-
na z nás bych chtěl být dokonalý. Jenže to prostě 
nejde. Chyby dělám stále, třebaže se snažím na ně 
pamatovat a příště je už neudělat. Jenže stane 
se – a někdy i tak, že bych se nejraději neviděl. 
A když se chyba opravdu povede, mohu se uklidnit 
pouze rčením, že chybovat je lidské, a věřit, že pla-
tí i druhá polovina rčení: odpouštět božské. A když 
se procházím lesem, poslouchám ticho a své vnitř-
ní já, které mi říká, neudělal jsi to schválně, stej-
ně mi velice dlouho trvá, než se mi podaří zbavit 
se nepříjemného pocitu, že je to se mnou hrozné, 
že jsem úplně k ničemu. Mnohým z vás asi nemu-
sím tento stav mysli popisovat. Já se ho nakonec 
musím zbavit rčením „kdo nic nedělá, nic nezkazí“ 
a u toho si vzpomenu na Saturnina a tetu Kateři-
nu a obloukem jsem zase u literatury a v knihovně 
a u lidí, kteří mají pochopení. Vlastně jsem vždyc-
ky rád, když se najde někdo, kdo umí na chyby 
upozornit. Vlídně, ne proto, aby ublížil, ale proto, 
že mu to přijde správné a užitečné. 

Stejně tak mám rád diskusi. Třeba o viděném 
filmu, výstavě, divadelním představení nebo 
obyčejném všedním zážitku z autobusu. Člověk 
si takovou diskusí rovná své názory i postoje. Já 
se teď chystám na debatu o divadelním předsta-
vení, které zahrálo NoStraDivadlo. Nastudovali 
v osmdesátých letech minulého století zakázaný 
text Daniely Fischerové Hodina mezi psem a vl-
kem, a já teď moc přemýšlím, co mi chtěli říct. Ale 
stejně tak se těším na diskuse o městském granto-
vém systému nebo o plesu občanů města. O plesu 
v měsíčníku píšeme a já se moc těším, že příští 
rok na něm potkám mnohem více lidí z různých 
spolků a sdružení a sportovních klubů, které 
ve městě pracují. Že se ples občanů města stane 
místem, kde se všichni, kteří pro město a ve městě 
něco dělají, potkají a společně si poděkují a utvrdí 
se v tom, že všechno jejich snažení má smysl, tře-
baže na mnoho věci mají různé názory.  

A k těmto diskusím i názorovým střetům jistě 
přispěje i článek o tom, co se změnilo za poslední 
rok v Novém Strašecí, nebo třeba i ten o územním 
plánu. A přidám-li článek o mateřské škole v Rudě, 
o potřebě přidat masopustu komunitní rozměr 
nebo výroční zprávu místních dobrovolných hasi-
čů, mám celý měsíc o čem přemýšlet. Možná i vy. 
A nezapomeňme, kdo nic nedělá, nic nezkazí.

Michal Drtina
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Smlouva s TJ Sokol
Na svém prvním zasedání v tomto roce 

se rada města kromě jiného zabývala proble-
matikou vztahu města a TJ Sokol v užívání 
sportovních zařízení města. Dne 13. prosince 
2010 byla na 2. zasedání rady města usne-
sením č. 26 vypovězena nájemní smlouva 
s Tělovýchovnou jednotou Sokol Nové Stra-
šecí. Vztah skončil 31. 12. 2011. Na základě 
analýzy sportovních aktivit ve městě a Měst-

32. zasedání rady města konané dne 2. ledna 2012
ských sportovních zařízení, jednání sportovní 
komise a jednání s TJ Sokol bylo navrženo 
na posledním společném zasedání sportovní 
komise a TJ Sokol prodloužit platnost smlou-
vy, nejpozději však do 29. 2. 2012. V rámci  
TJ Sokol Nové Strašecí je projednáváno 
možné oddělení činnosti některých oddílů 
pod hlavičku jiného občanského sdružení. 
Po dořešení těchto organizačních změn by 
byly nové nájemní smlouvy uzavřeny s no-

vými subjekty. Navržená lhůta se jeví jako 
přiměřená pro dořešení organizačních změn 
v TJ Sokol a projednání budoucích smluvních 
vztahů s městem a podmínek nájmu. Rada 
města schválila uzavření nové smlouvy za ne-
změněných podmínek, ale na dobu určitou 
do 31. 3. 2012.

Jiří Tláskal

Rozpočtové změny
Přijetí nekapitálového příspěvku od kraje 

na dofinancování mzdových výdajů základní 
školy, neinvestičních dotací od kraje a firmy 
ASEKOL, s. r. o., investičního daru na nákup 
defibrilátoru od obcí Tuchlovice a Lány, dofi-
nancování podílů města na dotačních  akcích, 
si vyvolalo nutnost v úvodu jednání schválit  
rozpočtová opatření. 

Rozpočet města
Při projednání rozpočtu města na rok 2012 

se nejprve hlasovalo o protinávrhu podaném 
Ing. Karlem Kestnerem za TOP 09, spočívají-
cím v tom, že  investice jsou oproti původní-
mu návrhu posíleny  ve výdajových položkách 
o 650 000 Kč. Návrh nebyl přijat. Zastupitel-
stvo pak schválilo rozpočet v podobě, kterou 
doporučila zastupitelstvu rada města. 

Územní plán města
Zastupitelstvo přijalo usnesení, kterým  

upustilo od pořízení změny č. III územního 
plánu sídelního útvaru Nové Strašecí, a od-

8. zasedání zastupitelstva konané 21. prosince 2011
souhlasilo neprodlené zahájení prací na poří-
zení nového územního plánu města.

Zřízení fondu
Zastupitelstvo zřídilo v souladu s ustano-

vením § 5 odst. 1 zákona č. 250/2000 Sb., 
o rozpočtových pravidlech územních rozpoč-
tů peněžní fond pro výstavbu, rekonstrukce, 
obnovu a udržování vodohospodářského 
majetku. Podle statutu bude zdrojem fondu  
převod prostředků z bývalého fondu rezerv, 
převody z prostředků v rozpočtu (např. ná-
jemné od Technických služeb za užívání ka-
nalizace), dotace, a veškeré příjmy související 
s vodohospodářským majetkem města. Fond 
bude mít samostatný účet a prostředky z fon-
du budou použitelné pouze na výstavbu, re-
konstrukce, obnovu a udržování vodohospo-
dářského majetku města.

Novela vyhlášky
Zastupitelstvo schválilo novelu vyhlášky 

o místním poplatku za svoz komunálního od-
padu spočívající v tom, že od poplatku jsou 

osvobozeny osoby pobývající mimo trvalé byd-
liště na základě předložení dokladu o zaplace-
ní poplatku v jiné obci.

Prodej bytu
V dalším programu byl schválen prodej bytu 

4 + 1 v domě č.p. 872 na Žižkově náměstí 
za milión čtyři sta tisíc korun. 

Rozdělení prostředků
Došlo k dorozdělení rozpočtovaných pro-

středků na městské granty 2011 takto: 
Junák 9 800 Kč, Taneční soubor Klobou-

ček 9 800 Kč, TJ Sokol 79 040 Kč (v rozdě-
lení na činnosti oddílu kopané 29 640 Kč, 
oddílu hokejbalu 24 700 Kč, oddílu florbalu 
19 760 Kč a oddílu stolního tenisu 4 940 Kč) 
a na zakoupení multipresu do posilovny 
v hale Bios za cca 40 000 Kč.

Cena stočného
Důležitým rozhodnutím zastupitelstva bylo 

schválení ceny stočného od 1. 1. 2012 ve výši 
29,70 Kč bez DPH (33,86 s DPH)/m3.

Jiří Tláskal

33. zasedání rady města konané dne 11. ledna 2012
Parkoviště v areálu polikliniky

Rada schválila studii stavebních úprav par-
koviště v areálu polikliniky v Novém Strašecí 
a rozhodla o dopracování dokumentace.

Pěšina v lokalitě U rybníka
Rada souhlasila s uzavřením smlouvy mezi 

Českými drahami, a. s., na pronájem části 
pozemku parc. č. 1853/3 v kat. území Nové 
Strašecí o výměře 119 m2 za roční nájemné 
1 071 Kč pro účely stavby cesty pro pěší z lo-
kality „U Rybníka“ k nádraží.

Úprava směrnice
Rada města schválila úpravu Směrnice 

o zadávání veřejných zakázek malého roz-

sahu ze dne 6. 9. 2011. Do směrnice bylo 
včleněno, že zákázku s předpokládanou ce-
nou do 50 000 Kč může objednat starosta, 
tajemník MěÚ nebo vedoucí odboru investic 
a smlouvu může podepsat starosta města.

Soudní spor
Rada města pověřila JUDr. Jiřího Tláskala, 

aby město zastupoval ve věci soudního sporu 
o zaplacení částky 39 393 Kč, které po městu 
za neoprávněné užívání chodníku a parčíku 
požaduje žalobce. 

Úspory městské policie
Rada města uložila komisi veřejného po-

řádku zpracovat do 31. března 2012 analýzu 

možných až 20% úspor u organizační složky 
Městská policie Nové Strašecí za současného 
zachování adekvátní úrovně bezpečnosti.

Ceník pronájmů v MKZ
Rada města schválila nový ceník pronájmů 

v Městských kulturních zařízeních s platností 
od 16. ledna 2012.

Anketa spokojenosti
Rada města vzala na vědomí, že v průběhu 

měsíce února proběhne ve městě anketa spo-
kojenosti občanů. Anketa vznikla na základě 
návrhu komise rady města pro informova-
nost a komunikaci.

Michal Drtina
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Městský úřad  Nové Strašecí zavedl centrál-
ní e-mailovou informační službu. Služba za-
bezpečí, obdobně jako „centrální informační 
SMS systém“, v krátkém okamžiku maximální 
možnou informovanost občanům o důleži-
tých záležitostech prostřednictvím e-mailu.   
Každý občan, který do systému přihlásí svoji 
e-mailovou adresou, aniž by musel uvádět své 
jméno, bude dostávat prostřednictvím e-mai-
lu důležité informace, jako např. o přerušení 
dodávky elektrického proudu, vody nebo ply-
nu apod., varování před nebezpečím či havá-
rií, o krizových situacích, uzavírce ulic apod., 
včetně pozvánek na významné kulturní nebo 
společenské akce, informace o jednání zastu-
pitelstva města a další.

Centrální e-mailová informační služba
Tato služba je bezplatná.

Jak se přihlásit?
e-mailem na adrese:
            sekretariat@novestraseci.cz
telefonicky na čísle : 313 511 640  
osobně na městském úřadě v úředních 

hodinách v sekretariátu MěÚ, kde lze získat 
další informace o systému. 

Jak se odhlásit?
e-mailem na adrese: 
            sekretariat@novestraseci.cz
telefonicky na čísle: 313 511 640 
osobně na Městském úřadě v úředních ho-

dinách v sekretariátu MěÚ 

Jakýkoli jiný údaj než e-mailová adresa, 
může být zaregistrován pouze se souhlasem 
občana. Zneužití systému je vyloučeno, ne-
boť do systému nemají přístup nepovolané 
osoby.

Zpráva bude odeslána z adresy: 
        Nove.Straseci@novestraseci.cz 
Zpráva nebude obsahovat údaj o dalších ad-

resátech (účastnících systému). Zpráva bude 
odeslána z automatizovaného mailboxu a ne-
bude tudíž sloužit  k přijímání odpovědí. 

 Centrální informační SMS systém se za-
vedením této e-mailové informační služby 
neruší.

Jiří Tláskal

Vážení spoluobčané, v pátek 13. ledna 2012 
byla oficiálně spuštěna nová podoba interne-
tových stránek města. Snahou realizované 
změny byla nejenom grafická inovace, ale 
především zjednodušení orientace v obsahu. 

Vím, že každá změna působí dvojsečně. Ti, 
kteří byli na původní stránky zvyklí, budou 
nějakou dobu nespokojeni, ti, kteří nemohli 
nic najít, budou naopak potěšeni.

Návrh nové struktury internetových stránek 
vzešel z jednání komise rady města pro in-
formovanost a komunikaci, tajemníka měst-
ského úřadu a firmy Galileo, jejíž redakční 
systém pro správu webu používáme.

Díky všem zainteresovaným členům pracov-
ní skupiny vzniklo v rámci daných technic-
kých možností řešení, které umožňuje využití 
nových modulů, jako jsou video a audio ga-

Nová podoba internetových stránek
lerie, interaktivní mapa nebo jazykový překla-
dač. Nové horizontální menu rozdělilo data 
do šesti tematických okruhů a tím se zpře-
hlednila struktura nabízených informací.

Převedením do nové grafické podoby prá-
ce na webových stránkách města nekončí. 
Dále budeme pracovat na obsahové stránce, 
zejména v sekci „Turistika“, „Kultura a sport“ 
a „Služby“, kam máme v plánu postupně do-
plňovat tipy na výlety, informace o službách, 
které jsou v našem městě a okolí nabízeny, 
ale i podněty, které očekáváme od vás, našich 
uživatelů.

Doufám, že se vám nové stránky budou líbit 
a stanou se pro vás cenným zdrojem infor-
mací.

Karel Filip
starosta města

Upozornění 
Anketa občanů

Na konci měsíce února až začátkem 
března proběhne anketa, která bude 
zaměřena na hodnocení různých strá-
nek veřejného života v našem městě. 
Anketní listy i s instrukcemi pro jejich 
vyplnění a odevzdání najdou obyva-
telé ve svých poštovních schránkách. 
Výzkum bude anonymní a bude statis-
ticky zpracován a vyhodnocen.

Účastí v ankterě můžete vyjádřit svůj 
názor a pomoci nám vytvořit předsta-
vu o tom, které oblasti považují oby-
vatelé Nového Strašecí za klíčové pro 
fungování města.

--red-

Sběr  
nebezpečného 
odpadu

Sběr nebezpečného odpadu se bude v roce 
2012 provádět v těchto dnech:

• sobota 7. dubna 2012 od 10 do 12 hodin
• sobota 4. srpna 2012 od 10 do 12 hodin
• sobota 3. listopadu 2012 od 10 do 12 hodin

Sběr se provádí v uvedený den a hodinu 
ve sběrném dvoře Technických služeb, s. r. o., 
Lipová 1172, 272 01 Nové Strašecí (TSNS). 
Samotný sběr provádí externí firma MPS 
Kladno. Více informací najdete na webových 
stránkách technických služeb www.tsns.cz

Miroslav Čermák
jednatel TSNS
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Nejvýraznějším krokem je převzetí provo-
zování kanalizace v majetku města, což pro 
Nové Strašecí znamená nový příjem ve výši 
1,5 milionu Kč ročně. Město tím rázně vyřeši-
lo předchozí nepřijatelný stav, kdy prostřed-
ky získané výběrem stočného od občanů 
putovaly do soukromých rukou, ale náklady 
vzniklé v případě havárie muselo hradit měs-
to jako majitel kanalizační sítě. Jediným mož-
ným řešením pak bylo použít k tomuto účelu 
jiné položky městského rozpočtu, například 
položku veřejného osvětlení.  

I v oblasti odpadového hospodářství hledá 
vedení města stále nové možnosti jak snížit 
náklady. Jak známo, největší zátěží pro měst-
skou kasu je směsný odpad. Proto byla přijata 
opatření na podporu třídění odpadu. Zejmé-
na se jedná o navýšení frekvence svozů kon-
tejnerů na plast a papír. Stávající kontejnery 
byly dlouhodobě přeplňované a předchozí ve-
dení města navýšení frekvence svozů nepod-
porovalo. O účinnosti nově přijatých opatření 
svědčí, že město nyní dostává za vytříděné 
suroviny částky vyšší než v minulosti. Došlo 
k rozšíření otevírací doby sběrného dvora 
i k rozšíření jeho služeb: pozitivní odezvu měl 
například podzimní první svoz bioodpadu, 
s velkým ohlasem se setkává i projekt „Každá 
PETka pomáhá“, jehož výnos je určen na ná-
kup vybavení školy a školek. 

Za pozornost stojí také změny v Technických 
službách Nové Strašecí (TSNS), společnosti 
stoprocentně vlastněné městem. TSNS pře-
vzaly správu veřejného osvětlení, provozování 
sběrného dvora, čistírny odpadních vod a již 
výše zmíněné kanalizace v majetku města. 

Co se změnilo v Novém Strašecí za poslední rok
Na základě povolební dohody sdružení MPR-RPM, stran ČSSD, TOP 09, koalice KDU-ČSL/SZ a sdružení Závislí nastoupilo na konci roku 

2010 do funkce nové vedení města v čele se starostou Karlem Filipem (ČSSD) a místostarostkou Libuší Vosátkovou (MPR-RPM). Jeho hlavní 
pozornost byla během prvního roku na radnici zaměřena na zefektivnění správy veřejného majetku, a to zejména v oblasti vodárenství, ka-
nalizace a odpadů. Byla přijata opatření, jejichž cílem je zlepšit dosavadní stav a uspořit nebo přímo přivést peníze do městské pokladny.

U tématu veřejného osvětlení ještě zůstaň-
me. TSNS provádějí výměnu starých svítidel 
za svítidla s delší životností, vyšší svítivostí 
a nižší spotřebou energie. 

Z dalších úspor jmenujme napojení školských 
objektů na síť Občanského sdružení bubákov.net, 
které přineslo snížení nákladů za telefonní ho-
vory zhruba o 40 %. Tím bylo dosaženo další 
okamžité úspory zhruba 70 000 Kč ročně.

Kromě toho lze jmenovat snížení odměn pro 
radní a zastupitele (úspora 74 818 Kč ročně), 
vystoupení ze Svazku měst a obcí Rakovnicka, 
které bylo pro Nové Strašecí ekonomicky nevý-
hodné (úspora 185 000 Kč ročně). 

Další významnou kapitolou, kterou si sou-
časné vedení radnice vytýčilo, je zlepšení 
veřejných služeb pro občany. Nejvíce změn 
se týkalo oblasti školství. Podařilo se zajistit 
přestěhování školní družiny z nevyhovují-
cích prostor pod střechu základní školy. Do-
chází k postupnému zavádění změn ve škol-
ní jídelně, zaměřených zejména na podporu 
zdravých stravovacích návyků. 

Významným počinem bylo znovuotevření 
školky v Tovární ulici v dubnu roku 2011, 
kterému předcházela rekonstrukce objektu 
v mnohem větším rozsahu, než bylo původně 
schváleno bývalým vedením. Nad rámec plá-
novaných prací došlo mimo jiné ke kompletní 
výměně elektroinstalace, podlah, radiátorů 
a oken. Při zahájení prací byl totiž zjištěn ha-
varijní stav těchto částí objektu a jejich výmě-
na byla vyhodnocena jako nezbytná z hlediska 
bezpečnostního i hygienického. Nadto se po-
dařilo zajistit nové vybavení kuchyně a pro 
interiér školky zcela nový nábytek. 

Zásadní zásluhu na rekonstrukci má ředitel 
ZŠ a MŠ pan Hajný, který byl pověřen řízením 
této akce. „Díky svým zkušenostem s realiza-
cí podobných projektů zajistil pro město vý-
raznou finanční úsporu,“ říká starosta města 
Karel Filip. 

Nové vedení města od začátku svého půso-
bení klade důraz na přiblížení městského úřa-
du a jeho orgánů občanům. Hned v prvních 
týdnech a měsících byly schváleny některé 
organizační změny, které byly v minulosti ne-
průchodné a které si kladou za cíl zprůhlednit 
řízení města a přiblížit procesy rozhodování 
občanům: zveřejňování zápisů ze zasedání 
rady města na internetu, zaznamenávání 
průběhu hlasování rady města i zastupitel-
stva po jménech, konání veřejného zasedá-
ní zastupitelstva od osmnácti hodin, což je 
doba přijatelná pro zaměstnané občany. 

Stejně tak byla prakticky okamžitě obnove-
na činnost komisí, které fungují jako poradní 
orgány rady města. V celkem jedenácti komi-
sích ustanovených pro různé oblasti veřejné-
ho života je zapojeno více než sedmdesát 
aktivních občanů. Členové komisí předávají 
radě města podněty, ale také se podílejí 
na konkrétních výstupech. „Jsem vděčný 
všem občanům, kteří ve svém volném čase 
pracují v těchto komisích a podílejí se tak 
na řešení často velmi zásadních problémů,“ 
říká starosta města Karel Filip. Výsledkem 
práce komisí je například projekt na vybu-
dování dětského hřiště, projekt úpravy parku 
u kaple sv. Isidora nebo vyklizení areálu býva-
lého Hamira.  

Ke zlepšení informovanosti přispěje také 
nová, přehlednější verze webových stránek 
města, která byla spuštěna začátkem toho-
to roku. Nové internetové stránky mají také 
TSNS. Město má zájem nejen občany infor-
movat, ale také získávat od nich zpětnou vaz-
bu a podněty, dát prostor k diskusi. Na tento 
rok je připravena veřejná anketa zaměřená 
na hodnocení jednotlivých oblastí veřejného 
života. Se značným zájmem se setkala nedáv-
ná veřejná beseda o změnách v systému svo-
zu komunálního odpadu.

Komenského náměstí se dočkalo několika 
vylepšení. Byly vysazeny nové lípy náhradou 
za staré a nemocné stromy, kolem nich byly 
usazeny nové mřížové poklopy, které nahra-
zují původní, nevyhovující. Došlo k odstraně-
ní starých tújí a tím k prosvětlení náměstí. 
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Na části náměstí byl položen nový chodník, 
objevily se zde nové lavičky, na rohu ZUŠ pak 
odpadkové koše na tříděný odpad. 

Také na dalších místech našeho města do-
šlo k vylepšení veřejného prostoru, vybave-
nosti a služeb. V Havlíčkově a Rabasově ulici 
byly položeny nové chodníky. Díky krajským 
dotacím se podařilo zrekonstruovat kapli  
sv. Isidora, rekultivovat zeleň na Žižkově ná-
městí a v Atriové ulici, otevřít informační cen-
trum a vybudovat veřejné sociální zařízení 
v budově knihovny v Havlíčkově ulici. 

„Když si procházím jednotlivé body našeho 
programového prohlášení, mám z toho dobrý 
pocit. Hodně bodů, které jsme si předsevza-
li, bylo již splněno,“ říká Karel Filip. „Jsme si 
zároveň vědomi, že některé úkoly je třeba 
dokončit a některé ještě na svou realizaci če-
kají. Na dokončení opravy čeká fasáda bývalé 
Šroubkovy vily v areálu polikliniky. Ve spolu-
práci se Středočeským krajem probíhají práce 
na zřízení záchranné služby, ve spolupráci 
se Středočeským krajem se rovněž dokončuje 
pavilon pro osoby nemocné Alzheimerovou 
chorobou. Začínáme pracovat na novém 
územním plánu, který musí být do roku 2015 
v digitalizované podobě. Chceme dále přispí-
vat k zefektivnění práce městské policie – její 
vozidla byla vybavena GPS navigací, jedno 
též defibrilátorem, tj. přístrojem pro obnove-
ní správné činnosti srdce. Důležitým úkolem 
je nyní zlepšení fungování kamerového systé-
mu, o kterém jednáme s Občanským sdruže-
ním bubákov.net. Pokud bude vypsána výzva 
z ROP Střední Čechy, chtěli bychom opako-
vaně podat žádost na opravu komunikace 
Na Kocourku. Zpracováváme také žádosti 
o dotace na zateplení městských budov. 

Máme za sebou teprve první rok ze čtyřle-
tého období. Za tu dobu se podařilo odvést 
velký kus práce, mnoho věcí ve městě zlepšit 
a ušetřit hodně peněz. Díky tomu se v letoš-
ním roce dokážeme lépe vyrovnat s výrazným 
propadem příjmů od státu, který by jinak 
znamenal zastavení všech investic i někte-
rých udržovacích prací. Takto můžeme nadá-
le uvažovat o dalších vylepšeních, na která 
bychom jinak nemohli ani pomýšlet,“ dodává 
starosta. 

-red-

Nové Strašecí:
Odpoledne 13. 1. 2012 došlo k dopravní 

nehodě kamionu na katastru obce Ruda. 
Městská policie na pokyn Policie ČR uzavřela 
komunikaci vedoucí směrem k Rudě a od-
kláněla vozidla jedoucí směrem na Rakovník 
až do půl desáté večer. Obdobná situace 
nastala i o den později, kdy strážníci museli 
na stejném místě odklánět dopravu, tento-
krát během dopoledne.

Dopoledne 23. 12. 2011 vyhlásila Policie 
ČR pátrání po novostrašeckém občanovi, 
po panu J. Š. Pohřešovaný byl nalezen díky  
iniciativě novostrašeckého občana, pana J. 
W., kterému tímto děkujeme.

Nechvalně známý lánský občan V. M. měl 
svoje kritické chvilky těsně před příchodem 
Vánoc. Nejprve 22. 12. 2011 v Lánech napadl 
řidiče autobusu, potom 23. 12. 2011 v No-
vém Strašecí rozpoutal rvačku v Nonstopu 
v ulici Čs. Armády a nakonec téhož dne ná-
silím vnikl do domu svého otce, kde napadal 
přítomné osoby. U všech událostí zakročovali 
strážníci MěP společně s policisty, události 
v současné době šetří Policie ČR.

Svědky dopravní nehody se stali strážní-
ci o silvestrovské noci na Tyršově náměstí. 
K podnapilému řidiči, který tvrdil, že vozidlo 
neřídil, byla přivolána rychlá záchranná služ-
ba a místo nehody bylo zajištěno. Věc šetří 
Policie ČR.

Městská policie
Lány 
Dopoledne 9. 1. 2012 byl strážníkům ozná-

men probíhající pokus o sebevraždu neda-
leko hřbitova. Na místě zasahovali společně 
se strážníky i policisté z Nového Strašecí. Muž 
byl nakonec převezen rychlou záchrannou 
službou k ošetření.

Dne 10. 1. 2012 prověřila MěP společně 
s krajskou veterinární správou oznámení, 
která došla krátce po Novém roce a která 
se týkala neuspokojivých podmínek ustájení 
koně. Veterinární lékařka potvrdila oprávně-
nost došlých oznámení a nařídila chovatelce 
zajistit v přiměřeném termínu nápravu. Další 
kontroly chovu budou následovat.

Tuchlovice 
Zatím neznámý pachatel vytrhal v noci 

z 25. na 26. 12. 2011 patníky od silnice 
v obci Srby. Jeden z patníků skončil prohoze-
ný oknem rodinného domku. Strážníci patní-
ky zajistili a následně je předali příslušnému 
cestmistrovi. Po pachateli se pátrá.

Nález vypáčeného automatu na cigarety, 
„odloženého“ na cyklostezce směrem ke Ka-
čici, byl strážníkům oznámen v poledne 
1. 1. 2012. Strážníci místo nálezu zajistili 
a věc s podezřením na spáchání trestného 
činu oznámili Policii ČR.

Martin Novák
vrchní strážník

MěP Nové Strašecí

Komenského náměstí v Novém Strašecí. Foto: 3x Michal Drtina
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Proč se nedokončilo pořízení III. změny 
územního plánu v Novém Strašecí?

Kompletní zpráva byla čtena na zastupitel-
stvu, takže by měla být vyvěšena minimál-
ně na stránkách obce, aby se každý mohl 
dozvědět všechny skutečnosti, které vedly 
pořizovatele k tomu, že nemohl změnu čís-
lo tři dovést do konce a předložit opatření 
obecné povahy ke schválení zastupitelstvu.  
Ve zkratce byl problém hlavně ten, že nepro-
běhlo o této změně transparentní jednání 
rady a zastupitelstva v bývalém volebním ob-
dobí. Potvrdilo nám to veřejné řízení o změ-
ně, kdy jeden občan Nového Strašecí napadl 
proces schvalování změn. Tyto námitky jsme 
začali prověřovat a zjistili jsme, že zadání, tak 
jak nám bylo předloženo, není totožné se za-
dáním, které bylo oficiálně projednáno podle 
toho, jak stanovil původní stavební zákon. 
Do původního zadání byly přidány podněty, 
které nebyly řádně a transparentně projedná-
ny a odsouhlaseny zastupitelstvem a dotče-
nými orgány. Ze získaných dokumentů, jsme 
nabyli přesvědčení, že jednání o pořízení 
změny nebylo transparentní, a že bývalá rada 
města rozhodovala za zastupitelstvo, což zá-
kon nepřipouští.

To znamená, že už někdy v roce 2009 ne-
byly některé změny řádně schváleny zastu-
pitelstvem a projednány s dotčenými orgány  
a byly předány zpracovateli?

Ano.

Může občan vůbec zabránit procesní chybě?
Občané musí najít oporu u pořizovatele, což 

se v tomto případě stalo. Ten totiž ze zákona 
musí vyhodnotit jejich námitky a připomínky. 
Veřejné projednání je vlastně v tomto případě 
takovou pojistkou. Je to vlastně etapa, kdy 
vstupuje proces územního plánu do řízení 
o územním plánu, a to je veřejné. Lidé, kteří 
nesouhlasí se změnou nebo územním plá-
nem, mohou v této chvíli vystoupit. A právě 
toho občané Nového Strašecí využili.

K novému územnímu plánu vede dlouhá cesta
V minulém čísle měsíčníku jsem slíbil pojednání o územním plánu a procesu jeho schvalování. Možná to bude pro mnohé z vás trochu 

zdlouhavé čtení, ale věřte, že pro rozvoj našeho města je územní plán zcela zásadní dokument, který pro příštích patnáct až dvacet let bude 
určovat, zda místa, kam rádi chodíte na procházku, nebo na která se rádi díváte, nebudou zastavěna továrnou nebo nějakými domy. 

Jelikož, asi jako většina z vás, nejsem znalec stavebního zákona, požádal jsem o rozhovor na toto téma vedoucí územního plánování a re-
gionálního rozvoje Městského úřadu v Rakovníku paní Ing. arch. Gabrielu Dykastovou, která byla pořizovatelem neschválené třetí změny 
územního plánu sídelního útvaru Nové Strašecí. Náš rozhovor nemohl tuto skutečnost opominout, ale především se věnoval tvorbě a úskalí 
při projednávání nového územního plánu, který musí město Nové Strašecí připravit do začátku roku 2015. 

Tento článek jsem si následně dovolil doplnit souborem ve formátu pdf, který najdete na internetových stránkách obce. Jde o materiál, 
který vypracoval autorský kolektiv Ústavu územního rozvoje a odboru územního plánování Ministrerstva pro místní rozvoj pro potřeby 
zastupitelstev. Jmenuje se Obec a územní plánování. V tomto dokumentu je shrnuto postavení a činnost obcí v územním plánování. Věřím, 
že článek i materiál poslouží zastupitelům i občanům k tomu, aby schvalování nového územního plánu sídelního útvaru Nové Strašecí pro-
běhlo hladce, bez průtahů a ke spokojenosti všech majitelů pozemků a nemovitostí i občanů města. 

Proces schvalování je pro mnoho občanů 
velmi složitý. Našli bychom nějaké základní 
body, které se musí uskutečnit a musí být 
dodrženy? Existují ještě nějaké nadřazené 
územní plány?

V případě Rakovnicka nás v tuto chvíli za-
střešuje územní plán velkého územního cel-
ku. Tomu všemu je nadřazen krajský územní 
plán, Zásady územního rozvoje, který v tuto 
chvíli ještě nebyl schválen. Proto se při zadá-
ní územního plánu řídíme podmínkami, které 
nám stanoví Územní plán velkého územního 
celku Rakovníka a potom samozřejmě územ-
ně analytickými podklady, kde je souhrn 
všech informací o území, které jsou poskytnu-
ty projektantu, aby je zapracoval do plánova-
ného územního plánu. Ale úplně na začátku 
celého procesu je rozhodnutí zastupitelstva 
města, že pořídí územní plán nebo změnu. 
Zastupitelstvo se na tomto musí usnést, určit 
pověřeného zastupitele a podle nového sta-
vebního zákona zvolit pořizovatele.

Pořizovatelem je tedy kdo?
Pořizovatelem může být ze zákona úřad 

územního plánování nebo existují komerční 
pořizovatelé, tedy profesionálové, kteří mají 
požadované vzdělání a splňují podmínky sta-
novené stavebním zákonem. Takoví pořizo-
vatelé mohou pořizovat na základě smlouvy 
s obcí, která zadává územní plán. Pořizova-
tel je vlastně administrátor celého procesu. 
Zpracovává veškerou dokumentaci a vede 
spis tak, aby byly naplněny všechny zákonné 
povinnosti.

Jaký je rozdíl mezi tím, když si obec zvo-
lí komerčního pořizovatele a když požádá 
úřad územního plánování?

Komerčního pořizovatele si musí obec za-
platit, pořizovatelé z úřadu územního pláno-
vání to dělají ze zákona, pokud ovšem má 
úřad kapacitu. Jsou případy, kdy má úřad 
omezené možnosti, dané především množ-
stvím agendy spadající pod daný úřad. Potom 
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se může stát, že pořizování je z těchto dů-
vodů odmítnuto, vše ovšem po konzultacích 
a odsouhlasení tohoto kroku u nadřízeného 
orgánu, tím je Krajský úřad Středočeského 
kraje. K podobnému kroku byl nucen přistou-
pit v minulosti MěÚ Rakovník, jakožto Obec 
s rozšířenou působností.

Pokud by město Nové Strašecí požádalo 
váš úřad, vyhověli byste?

Samozřejmě bychom neodmítli. O situa-
ci ve městě i kolem územního plánu města 
už něco víme, takže bychom to samozřejmě 
řešili. Asi by to bylo pro Nové Strašecí nej-
jednodušší. Problém je v tom, že pod nás 
spadá osmdesát tři obcí a jejich zastupitelé 
vědí, že rok 2015 znamená konec platnosti 
starých územních plánů. A už nyní vidíme, 
že obce, které chtějí podchytit svůj rozvoj, 
začínají pořizovat územní plány a žádají náš 
úřad. Do toho pořizujeme územní studie, kte-
ré jsou součástí územní plánovací dokumen-
tace, zpracováváme územní analytické pod-
klady, a máme tady na to tři úředníky, takže 
práce máme opravdu velmi mnoho.

A co by se stalo, kdyby Nové Strašecí vy-
pracování územního plánu nezadalo nebo 
nestihlo schválit?

Až do roku 2015 by platil starý územní plán 
v podobě druhé aktualizace.

Takže by následně stačilo převést tento 
platný územní plán do digitální podoby?

To jistě ne, protože to je pouze jedna z pod-
mínek zpracování. Současný územní plán byl 
vyhotoven v době, kdy neexistovaly územně 
analytické podklady a neplatil nový stavební 
zákon, který klade nové nároky na proces-
ní zpracování. Územní plán je nutné znovu 
zpracovat v duchu nového zákona, takže by 
stejně musel projít všemi stádii pořizování 
územního plánu, aby se stal právoplatným. 
Podstatné však je, že tyto staré plány jsou 
přežité. Vývoj města často směřuje jinam 
a nebo již byly naplněny rezervní plochy roz-
voje, které se stanovily v devadesátých letech 
nebo na začátku tohoto století. Myslím, že je 
zcela nutné vše řádně projednat s urbanis-
tou-projektantem a včlenit do územního plá-
nu současné záměry města.

Vraťme se však k postupu schvalování 
územního plánu. Jak jste řekla, na počátku 
musí být usnesení zastupitelstva o záměru 
pořízení nového územního plánu a vybrání 
pořizovatele. Co následuje dále?

Tedy ve zkratce. Zastupitelstvo se rozhod-
lo o pořízení územního plánu, vybralo si 
projektanta a pořizovatele. Začíná tedy pro-
jednávání. V první fázi dochází ke srovnání 
dokumentů. Pořizovatel si vyžádá na zastupi-

telstvu, aby mu určil pověřeného zastupite-
le, který bude komunikovat s pořizovatelem 
a předkládat podněty, které z města vyjdou, 
bude komunikovat skrze projektanta. Jed-
noduše se tento zastupitel dá popsat jako 
spojka mezi pořizovatelem a obcí. Následně 
pořizovatel zpracuje zadání podle nového 
stavebního zákona, kde je přesně stanoveno, 
co má obsahovat. Nové podmínky vlastníků 
pozemků nebo zastupitelstva musí pořizova-
tel do zadání přesně zapsat. Následně se za-
dání uzavře a předá dotčeným orgánům, aby 
se k tomuto zadání vyjádřily. Vše je evidováno 
a vyhláškou ošetřeno.

A jaká je role projektanta, když jsou dílčí 
zadání podána vlastníky pozemků, občany 
nebo zastupitelstvem?

To jsou většinou dílčí podněty. Například ná-
vrh majitele polností, orné půdy, který by chtěl 
mít do budoucna tyto pozemky určeny k byd-
lení. Projektant by měl všechny tyto podněty 
profesionálně prověřit popřípadě usměrnit 
v rámci urbanistických zásad, měl by zvážit, 
zda je takový návrh reálný z hlediska rozvoje 
města, návaznosti na sídlo atp. a své stanovis-
ko předložit zastupitelstvu. Nutno podotknout, 
že tento servis, využitelný ještě před odsouhla-
sením zastupitelstvem města a tím zařazením 
do zadání, má pouze město, které má v úřadě 
vlastního architekta sledujícího rozvoj města. 
V ostatních případech se tyto podněty dosta-
nou do procesu zadání územního plánu přímo 
a projektant musí sám zvážit vhodnost daného 
záměru. Pokud se jedná o problémový záměr, 
např. z pohledu ochrany životního prostředí, 
sám dotčený orgán stimuluje k úpravám pod-
mínek a eventuálně k vyjmutí daného podnětu 
ze zadání.

Všechny podněty musí být projednány 
na zastupitelstvu, nebo je může podat každý 
přímo projektantovi?

Právo zažádat si o změnu má vlastník po-
zemku, a to skrze pořizovatele, úřad územní-
ho plánování nebo obec. Ale i zmíněný úřad 
musí podnět předat zastupitelům, aby oni 
schválili zařazení do změny nebo do územ-
ního plánu. Stejně tak pokud se zastupitelé 
rozhodnou, na základě nějakých koncepčních 
plánů, že budou chtít město rozšiřovat něja-
kým směrem a usnesou se na tom a zadají to 
do zpracování územního plánu, tak to musí 
pořizovatel přijmout jako jeden z podnětů 
k zapracování. 

O podání musí zastupitelstvo rozhodovat 
jednotlivě, nebo to lze hromadně?

V principu podněty, na které se bude na-
hlížet kladně, by mohly být schváleny v něja-
kém balíku, ale ty, které nechce zastupitelstvo 
přijmout, by měly být s odůvodněním schva-

lovány jednotlivě, každé pod samostatným 
usnesením, protože vlastník má právo vědět, 
z jakého důvodu rozhodlo zastupitelstvo 
kladně nebo záporně. 

Musí být někde vyhlášeno, do kdy je možné 
podávat ony podněty?

Bohužel to stanoveno není. Moje zkušenost 
je, že ve chvíli, kdy se rozkřikne, že se bude 
zpracovávat nový územní plán, se zvedne 
vlna zájmu o podání. Záleží na domluvě. 
Nám se osvědčila dohoda s projektantem, 
že pozdržíme dokončení zadání. Vlastně 
necháme volný průběh podnětům, starosta 
disponuje od pořizovatele maximem infor-
mací, aby mohl projednávat s podateli vše 
potřebné. Pro zastupitele pak vytváříme 
servis, ve kterém se podání zpracuje, opatří 
vyjádřením projektanta k danému záměru 
a předá se v textové podobě zastupitelstvu. 
Zastupitelstvo pak může rozhodnout, zda 
tento podnět přijme, nebo ne.

Na jaké ideální období se územní plán 
zpracovává?

Na to se velice špatně odpovídá. Když je 
územní plán dobře zpracován, tak následných 
změn přijde minimum, protože plán přesně 
naplní možnosti a kapacity města. V případě, 
že je zpracován špatně, začínají se rychle ob-
jevovat požadavky na jeho změnu. Pokud je 
dobře zpracována koncepce města, měl by 
územní plán sloužit na patnáct až dvacet let.

Takže alfou a omegou celého procesu je 
vybrat si správného projektanta, který zce-
la přesně pozná, co město potřebuje a kam 
se bude ubírat jeho rozvoj?

Ano, a město by mělo mít i reálnou strategii 
rozvoje.

Dobře, máme ideálního projektanta i stra-
tegii. Co následuje?

Stále stojíme na začátku. Jsme ve stavu za-
dání a chceme, aby se nám k návrhu vyjádřily 
dotčené orgány. Ale raději budu citovat přes-
ně: „Pořizovatel zašle návrh zadání územního 
plánu dotčeným orgánům, sousedním obcím 
a krajskému úřadu, zajistí zveřejnění návrhu 
zadání územního plánu a jeho vystavení k ve-
řejnému nahlédnutí po dobu 30 dnů ode dne 
vyvěšení oznámení o projednávání zadání 
na úřední desce. V uvedené lhůtě může kaž-
dý uplatnit své připomínky. V případě pořizo-
vání územního plánu zašle pořizovatel návrh 
zadání územního plánu též obci, pro kterou 
územní plán pořizuje. Do 30 dnů od obdr-
žení návrhu zadání mohou dotčené orgány 
a krajský úřad uplatnit u pořizovatele své po-
žadavky na obsah územního plánu vyplývající 
ze zvláštních právních předpisů… (§ 47, odst. 
2 stavebního zákona).“ 
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V této fázi se tedy projektant i pořizovatel 
dozví, jaká úskalí se v územním plánu musí 
řešit. Když dojde pořizovatel k názoru, že je 
schopen s dotčenými orgány vše projednat 
a na základě konzultací se domluvit s projek-
tantem na úpravách, které povedou ke klad-
nému stanovisku nebo ke zmírnění postojů 
dotčených orgánů, můžeme se posunout dál. 
Zadání bylo rozjeto, bylo očištěno tak, aby 
nebyl problém, a můžeme jít do návrhu.

Tedy nyní mohl každý uplatnit své připo-
mínky?

Každý mohl uplatnit připomínky, dotčené 
orgány své požadavky. Už tyto připomínky 
mohou signalizovat, že se ve vlastním řízení 
dotčená osoba ozve. Takže už v tomto místě 
může pořizovatel tušit, co se stane na konci 
procesu. Na stav věcí může reagovat a vyvo-
lat patřičná jednání.

Takže v tomto místě se může jednat s ně-
kým, komu se návrhy nelíbí?

Ano, v tomto místě je možné projednat 
úpravu nebo vypuštění kontroverzních částí 
plánu. Ale opět se nesmí zapomenout každou 
změnu projednat v zastupitelstvu, aby vše 
bylo transparentní. 

A zase mohu citovat již zmíněný paragraf, 
tentokrát čtvrtý odstavec: „Na základě uplat-
něných požadavků a podnětů pořizovatel 
ve spolupráci s určeným zastupitelem upraví 
návrh zadání a předloží jej ke schválení.“

Zase zastupitelstvu?
Ano, všechny úpravy musí schválit zastu-

pitelstvo. To je nejdůležitější. Nikdo jiný to 
udělat nemůže.

Následuje řešení podle paragrafu 48 již zmí-
něného stavebního zákona, ve kterém se  ho-
voří o konceptu územního plánu. Ten se musí 
vypracovat, pokud je to stanoveno dotčeným 
orgánem v zadání územního plánu, nebo je 
to tak obsáhlé území, že je třeba vše detail-
něji propracovat, nebo jsou v plánu variantní 
řešení. Nejčastěji se přistupuje ke konceptu 
u větších měst, protože je zpracování složi-
tější a každý kousek postupu je třeba prově-
řovat.

Nové Strašecí je z vašeho pohledu větší 
město?

Já bych řekla, že je to srovnatelné s Rakov-
níkem a zde se již nyní signalizuje, že se půjde 
cestou konceptu. Zákon pak například stano-
ví, že se o konceptu koná veřejné projednání, 
kdy pořizovatel musí oznámit místo a dobu 
veřejného projednání, spojeného s výkladem 
veřejnou vyhláškou nejméně patnáct dnů 
předem, a zajistí, aby po dobu třiceti dnů ode 
dne doručení veřejné vyhlášky byl koncept 
územního plánu vystaven k veřejnému na-

hlédnutí, a každý dotčený může ve stanove-
né lhůtě uplatnit své připomínky a zástupce 
veřejnosti uplatnit své námitky. Takže tady to 
má stejnou váhu jako řízení o územním plánu. 
Koncept je vlastně takový malý územní plán, 
který prověří, zda se jde správným směrem. 
Pokud je vše v souladu, můžeme pokročit 
do další fáze.

Tedy do návrhu územního plánu?
Následuje vypracování návrhu územního 

plánu podle § 50 stavebního zákona. Ten je 
zpracován na základě schváleného zadání, 
případně pokynů pro zpracování návrhu. Po-
řizovatel pořídí pro obec zpracování návrhu 
územního plánu. Pořizovatel oznámí opět 
podle všech platných norem místo a dobu 
konání společného jednání o návrhu územní-
ho plánu dotčeným orgánům, krajskému úřa-
du, obci, pro kterou je územní plán pořizo-
ván a sousedním obcím. Dotčené orgány jsou 
vyzvány k uplatnění svých stanovisek, sou-
sední obce mohou uplatnit své připomínky.  
Pokud jsou nějaké připomínky, musí se vše 
vrátit zpět, zapracovat a opětovně schválit. 
Je to tedy neustálá kontrola a vracení se zpět. 
Když se tento proces uzavře, pořizovatel vy-
pracuje zprávu o projednání plánu a předloží 
ji krajskému úřadu. Krajský úřad posoudí ná-
vrh územního plánu z hlediska zajištění koor-
dinace využívání území, zejména s ohledem 
na širší územní vztahy a z hlediska souladu 
s politikou územního rozvoje a s územně plá-
novací dokumentací vydanou krajem. Pokud 
krajský úřad souhlasí nebo následně potvrdil, 
že nedostatky byly odstraněny, lze zahájit ří-
zení o vydání územního plánu podle § 52 sta-
vebního zákona, a tam se hned v úvodu praví: 
„O upraveném a posouzeném návrhu územ-
ního plánu se koná veřejné projednání. Poři-
zovatel zajistí, aby po dobu 30 dnů ode dne 
doručení veřejné vyhlášky byl návrh územní-
ho plánu vystaven k veřejnému nahlédnutí 
u pořizovatele a v obci, pro kterou územní 
plán pořizuje. K veřejnému projednání přizve 
jednotlivě obec, pro kterou je územní plán 
pořizován, dotčené orgány a sousední obce, 
a to nejméně 30 dnů předem.“ Tady se opět 
předpokládá, že se návrh měnil a upravoval. 
Předpokládá se, že projektant musel zapra-
covat námitky dotčených, a proto opětné 
vystavení a veřejné projednání. Námitky 
v tuto chvíli mohou podat pouze vlastníci 
pozemků a staveb dotčených návrhem veřej-
ně prospěšných staveb, veřejně prospěšných 
opatření a zastavitelných ploch a zástupce 
veřejnosti. Nejpozději při veřejném projed-
nání může každý uplatnit své připomínky 
a dotčené osoby námitky. Pokud se některé 
námitky a připomínky řešily při schvalování 
nadřazené plánovací dokumentaci, tak už 
se jednou vyřešily a nyní se k nim nevrací. 

A může se přejít k §53 stavebního zákona: 
„Pořizovatel ve spolupráci s určeným zastupi-
telem vyhodnotí výsledky projednání a zpra-
cuje návrh rozhodnutí o námitkách uplatně-
ných ke konceptu i návrhu územního plánu. 
Pokud je to nezbytné, zajistí pro obec úpravu 
návrhu územního plánu v souladu se stano-
visky dotčených orgánů, popřípadě s výsled-
kem řešení rozporů.“

A může se přikročit k vydání územního 
plánu?

Mohlo by se, pokud se v průběhu veřejného 
projednání neobjeví žádné zásadní námitky, 
či připomínky, které by musely být zapra-
covány. Jinak se proces může vrátit až zpět 
k návrhu a musí se konat opakované veřejné 
projednání.

V každé části jednání je to postaveno tak, 
aby bylo možné vnést námitku, připomínku, 
zpracovat ji a pokud je relevantní, znovu ji 
nechat posoudit dotčenými orgány.

A může se stát, že některý z majitelů uplat-
ní při veřejném projednání námitku, ta 
se nechá zapracovat a na dalším veřejném 
projednání uplatní jinou námitku, ta se opět 
nechá zapracovat a takto by mohl pokračo-
vat stále dokola?

Ano, to by se mohlo stát, ale musí to být 
připomínky relevantní. Musí souviset s na-
vrhovaným územním plánem. Pokud máte 
na mysli nějakého „škodiče“, tak v právu 
pořizovatele je vyhodnocení takových při-
pomínek. Pořizovatel je může posoudit jako 
nerelevantní.

Prošli jsme veřejným projednáním i případ-
nými opravami. Co udělá pořizovatel nyní?

Pořizovatel ještě v této fázi zpětně překon-
troluje, zda je opravdu vše v pořádku, jak 
bylo domluveno, zapracováno, odsouhlaseno 
a schváleno, a může zastupitelstvu předložit 
návrh na vydání územního plánu, a to ve for-
mě opatření obecné povahy s jeho odůvod-
něním podle § 54 stavebního zákona. Tímto 
je vlastně přesně určeno, co bude platit, jaká 
bude platit textová část, jaká bude platit gra-
fická část, přesný rozsah, co plán řeší, jak to 
řeší, kdo byl pořizovatel, kdo byl zpracovatel, 
v jakých termínech bylo vše zpracováno. 

A v momentě, kdy toto opatření schválí 
zastupitelstvo, respektive po uplynutí zá-
konných lhůt podle správního řádu, se stává 
územně plánovací dokumentace platná.

Je to zdlouhavá cesta, ale pokud je vše už 
v začátku správně navrženo a transparentně 
projednáno, dojde se k cíli. 

Michal Drtina
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Fotografická soutěž pro všechny příznivce 
fotografie.

Zasláním snímků do soutěže se stanete 
účastníky projektu fotografické kroniky měs-
ta a regionu. 

Vybrané snímky mohou být publikovány 
v připravovaných propagačních materiálech 
a v Novostrašeckém měsíčníku. Zároveň 
účastníci získají možnost představit a pre-
zentovat své fotografie na kolektivní výstavě 
a vyhrát některou z cen.

Hodnocení soutěžních snímků bude prová-
dět odborná porota a veřejnost bodováním 
fotografií na webových stránkách soutěže.

Soutěž probíhá od 1. 2. 2011 do 31. 12. 
2012 ve čtyřech semifinálových kolech s ná-
sledujícími termíny uzávěrek:

 jarní do 31. května 2012
 letní do 31. srpna 2012
 podzimní do 31. října 2012
 zimní do 31. prosince 2012

Soutěžící může přihlásit až 5 snímků v kaž-
dém ze dvou vyhlášených témat v každém 
semifinálovém kole. Po ukončení semifinálo-
vého kola vybere odborná porota vždy dvacet 
vítězných fotografií, které budou představeny 
na webu fotosoutěže a automaticky postoupí 
do finále. 

O konečných absolutních vítězích rozhodne 
po ukončení soutěže svým bodováním od-
borná porota a hlasováním i veřejnost. 

Bude udělena cena starosty města a cena 
veřejnosti.

Soutěž je otevřená profesionálním i ama-
térským fotografům ve věkových kategoriích 
do 15 let a od 15 let. Ti, kteří kterýkoli den 
v roce 2012 dovrší 16 let, spadají po celou 
dobu soutěže do věkové kategorie od 15 let.

Vyhlášená témata

1. Dokumentární fotografie
Nové Strašecí a okolí – mikroregion kultury
Toto téma je otevřeno pro snímky, které 

zachytí zajímavé momenty kulturího, spor-
tovního a společenského dění  v Novém Stra-
šecí i mikroregionu Novostrašecko.  Můžete 
ukázat  svými snímky dění v Novém Strašecí 
i v mikroregionu Novostrašecko a  své postře-
hy, které nemusí být jen oslavou vrcholných 
momentů, ale zajímavým způsobem zachytí 
celkovou atmosféru aktivit města a regionu.

Nové Strašecí
očima jeho obyvatel

2. Umělecká fotografie
Nové Strašecí a okolí mýma očima
Téma, ve kterém se uplatní vaše umělecké 

fotografie Nového Strašecí a mikroregionu 
Novostrašecko, okolní krajiny, přírodních 
zajímavostí, architektury nebo zdánlivě bez-
významných a známých míst, která se mění 
v čase i pod tíhou lidské ruky. Prostor zde 
naleznou i umělecké fotoportréty lidí, spoje-
ných s naším městem a mikroregionem.

Těšíme se na Vaše krásné a nápadité snímky 
a přejeme všem soutěžícím dobré světlo!

Pořadatel soutěže: 
Město Nové Strašecí, 
Komenského náměstí 201, 
271 01 Nové Strašecí 
Zasílání soutěžních snímků: maximálně 

pět fotografií od jednoho autora v jednom 
uzávěrkovém termínu v digitální podobě  
na emailovou adresu:  

icentrum@novestraseci.cz 
nebo poštou či osobně na adresu: 
Informační centrum
Havlíčkova 1155
271 01 Nové Strašecí 

V zaslaném e-mailu musí být uveden písem-
ný kontakt na autora, jeho jméno a souhlas 
s uveřejněním zaslaných fotografií pro účely 
soutěže a v Novostrašeckém měsíčníku, které 
je bez nároku na honorář.

Případné použití fotografií v tištěných pro-
pagačních materiálech bude s autory projed-
náno samostatně.

Požadavky na fotografie: formát: JPG, veli-
kost: minimálně 2 MB, rozměry: minimálně 
2800 x 1700 pixelů

Menší fotografie nebudou do soutěže zařa-
zeny. Vyřazeny budou fotografie s nevhod-
ným obsahem, pohoršující, neetické či jinak 
porušující podmínky soutěže.

Kompletní informace najdete na stránkách 
města Nové Strašecí www.novestraseci.cz.

Michal Drtina

Pořizování územního plánu
O pořízení územního plánu rozhoduje za-

stupitelstvo obce z vlastního podnětu nebo 
na návrh orgánů veřejné správy, na návrh 
občana obce, případně na návrh fyzické 
nebo právnické osoby, která má vlastnická 
nebo obdobná práva k pozemku nebo stavbě 
na území obce.

Současně se schválením rozhodnutí o po-
řízení ÚP je určen člen zastupitelstva, který 
bude při pořizování územního plánu spolu-
pracovat s pořizovatelem.

Fáze pořizování územního plánu
1. Doplňující průzkumy a rozbory
Navazují na územně analytické podklady, 

které doplní o zjištění nezbytná pro návrh 
zadání a pořízení ÚP, zejména o zjištění dosa-
vadního funkčního využití území.

2. Zadání ÚP – § 47 SZ
Na základě rozhodnutí zstupitelstva obce 

o pořízení ÚP a doplňujících průzkumů a roz-
borů pořizovatelem ve spolupráci s určeným  
zastupitelem zpracuje návrh zadání ÚP. Za-
dání schvaluje zastupitelstvo.

3. Koncept územního plánu – § 48 a 49 SZ
Pokud je stanoveno v zadání ÚP, zajistí poři-

zovatel pro obec zpracování konceptu územ-
ního plánu. 

Pokyny pro zpracování návrhu ÚP schvaluje 
zastupitelstvo obce.

4. Návrh územního plánu – § 50 a 51 SZ
Jestliže není v zadání ÚP požadováno zpra-

cování konceptu, přistupuje se přímo ke zpra-
cování návrhu územního plánu. Náležitosti 
obsahu ÚP stanoví vyhláška č. 500/2006 Sb. 
Obecné požadavky na využívání území jsou 
zahrnuty ve vyhlášce č. 501/2006 Sb.

Řízení o územním plánu 
   § 52 a 53 SZ
Návrh ÚP je po dobu 30 dní před veřejným  

projednáním vystaven k nahlédnutí. Každý 
k němu může podat písemnou připomínku, 
dotčení vlastníci pozemků a staveb mohou 
vznést písemnou námitku.

Dojde-li k podstatné úpravě, koná se opako-
vané veřejné projednání. 

Zastupitelstvo schvaluje pokyny pro zpraco-
vání návrhu ÚP.

Vydání územního plánu
   § 54 SZ
Kroky následující po veřejném projedná-

ní návrhu ÚP jsou věcí pořizovatele. Jsou-li 
všechny náležitosti ÚP v pořádku, vydává jej 
zastupitelstvo formou opatření obecné pova-
hy podle správního řádu.

-md- 
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Dne 14. ledna navštívili milovníci tance 
a dobré zábavy v pořadí 21. ples občanů 
města.

Ples, na němž se sešlo více než dvěstě dvacet 
návštěvníků, slavnostně zahájil starosta měs-
ta, který popřál všem dobrou pohodu a zába-
vu v průběhu večera. K poslechu, ale hlavně 
k tanci na hlavním sále hrál taneční orchestr 
K Band. Parket byl doslova v obležení a najít 
kousek volného místa pro rozšafnější taneční 
kreace byl občas malý zázrak. Na baru tra-
dičně zněla hudba rakovnického Brass Ban-
du, který na plese města hraje již několik let. 
V doprovodném programu se představili Maj-
ka Skorkovská s Robinem Matějkou, taneční 
pár který je členem Tanečního sportovního 
klubu Admira Kladno. Perfektně zatančili la-
tinskoamerické tance.  

Hlavní hvězdou večera se stala skupina Ma-
xim Turbulenc a bylo na co koukat, poslou-
chat i tančit. Jejich temperamentní muzika 

HADAPEON, s. r. o. – světové koření
NÁPOJE – F. Brada
H + H ELEKTROCENTRUM – R. Horáková
KERAMIKA – P. Volf
KRÁLOVSKÝ PIVOVAR KRUŠOVICE, a. s.
MILENIUM Zet, s .r. o.
ČESKÉ LUPKOVÉ ZÁVODY, a. s.
FOKUS OPTIK, a. s.
ČESTAV, s. r. o.
BAKALÁŘ, pivovar Rakovník, a. s.
MĚSTO Nové Strašecí
KERAMIK – M. Hofman 
STK Nové Strašecí
ZBRANĚ STŘELIVO – R. Procházka
TECHNICKÉ SLUŽBY, s. r. o. Nové Strašecí
PRÁDLO – M. Stýblová
DROGERIE – H. Burešová 
RESTAURACE Nové Allegro  
ŽELEZÁŘSTVÍ Soukup, s. r. o.
DAMI – D. Ječmenová 
KVĚTINÁŘTSTVÍ HEDERA – K. Čížková
AQUAMO, s. r. o.
ČESKÁ ČAJOVNA – Ing.  A. Cífka
KAVÁRNA PATRO
COPYSERVIS – V. Libich
Vše za 39 – T. Novotný  
OVOCE ZELENINA – I. Koucká
KVĚTINY, KRMIVA – M. Zabilanský 
OBUV -  PRACOVNÍ ODĚVY – J. Vyskočil
NÁPOJE – F. Bušek 
Zdravotní pojišťovna METAL-ALIANCE
JFC COMPUTERS, s. r. o.
RENC OPTIK
AUTODÍLY RMC, s. r. o.
SOUKROMÁ BEZPEČNOSTNÍ SLUŽBA ČERNÝ
TABÁK – D. Mlejnková
FOTOATELIÉR EVA
Xtech electronics– P. Brožek
CESTOVNÍ AGENTURA ALLEGRO – Ing. I. Kapková

21. ples občanů města Nové Strašecí
sál řádně rozproudila a umělci si vysloužili 
zasloužené ovace. Návštěvníky plesu čekala, 
díky našim štědrým sponzorům, bohatá tom-
bola. Ceny se vydávaly v průběhu celého ple-
su. Večer příjemně ubíhal. Ani tento ples však 
nebyl bez konce, a tak po druhé hodině ranní 
se jeho čas naplnil a hosté pozvolna zamíři-
li k domovu. Poslední odcházeli pořadatelé, 
kterým se ples podařilo organizačně zvlád-
nout, a troufnu si konstatovat, že se i přes 
malou návštěvnost vydařil. Děkujeme všem, 
kteří ples navštívili a snad se i bavili. Těšíme 
se na vás zase za rok. 

Iveta Dušková
vedoucí MKZ

KÁVA-ČAJ – L. Jiras
TABÁK – J. Sobotka
ŘEZNICTVÍ – I. Haladová
POTRAVINY AXAMIT
POTRAVINY SVOP
ŘEZNICTVÍ A UZENÁŘSTVÍ FÜRST
PAPÍRNICTVÍ – M. Šlégrová
STŘECHY TOUŽIMSKÝ, s. r. o.
FITKLUB
GALANTERIE – L. Jurgovská
ŘEZNICTVÍ HENDRICH
OBUV - ANG, s. r. o.
POTRAVINY UNO 
J + J koupelnové zboží – P. Jandera ml.
RESTAURANT JANSA
STAVEBNINY U NOVÁKŮ, s. r. o.
PEKÁRNA HOŠER
KOSMETICKÝ PORADCE ORIFLAME – H. Kulhánková
HOBBY – J. Lopour
BUTIK IMPULS – M. Kuchynková
ZAHRADNICTVÍ LÍPOVÁ
KADEŘNICTVÍ – J. Lansdorfová
PEKÁRNA – H. Špáňová
SKLENÁŘSTVÍ Bujdák a syn
HAMIROPLAST, a. s. 
POTRAVINY – E. Albrechtová
NOVAgas – AGA  
KOSMETICKÉ SLUŽBY – M. Fousková
PIZZA FLY 
OVOCE-ZELENINA – H. Cinková
LAURA ART – D. Ševčíková 
LÉKÁRNA U ČESKÉ KORUNY
ZLATNICTVÍ – D. Junek 
ELEKTROOPRAVNA – Z. Poncet
MKZ Nové Strašecí
CENTRUM ZDRAVÉHO ŽIVOTA – Mgr. I. Dlabačova
TEXTIL MONA – J. Klůcová 
ROYAL TRAVEL – cestovní agentura
DUKÁT, s. r. o.

Poděkování
organizacím, firmám a soukromým podnikatelům, kteří přispěli 
do tomboly 21. plesu občanů města Nové Strašecí

Oznámení
Zápis do podzimního kurzu tance 
a společenské výchovy v Novém Strašecí
bude vyhlášen v dubnu.

Iveta Dušková

Lví silou,  
vzletem sokolím

Výstava ke 150. výročí založení Sokola. 
Od 12. 1. 2012 do 28. 2. 2012.

Výstava v Malé galerii Středočeské vědec-
ké knihovny v Kladně představí  jak historii 
Sokola obecně, tak i  dějiny Sokolské župy 
Budečské, která v současné době sdružuje  
23 sokolských jednot v 19 obcích na Kladen-
sku, Rakovnicku a Slánsku. Připomene také  
výročí Jindřicha Fügnera a Miroslava Tyrše. 

Jakub Pavlík

Hledáme 
nové členy

Sbor La Gioia Nové Strašecí pod 
vedením Heleny Havlíkové uvítá 
do svých řad nové členy.

Nezpívejte si doma v koupelně, 
přijďte zpívat mezi nás!

Bližší informace na zkouškách zpra-
vidla ve středu ve 20 hodin, ulice 
Na Spravedlnosti, Nové Strašecí, nebo 
na telefonním čísle 777  147 750.

Věra Matějovičová

Ples občanů města. Foto: 2x Michal Drtina



11Novostrašecký měsíčník

kultura

U příležitosti vystoupení k 55. výročí zalo-
žení cimbálové muziky a 35. výročí vzniku 
Čtyřlístku byla dne 17. prosince 2011 předá-
na v NKC předsedou folklorního sdružení ČR 
Zdeňkem Pšenicou a starostou města Karlem 
Filipem významná ocenění souboru a někte-
rým jeho členům.

Poprvé v historii Folklorního sdružení ČR 
byly oceněny soubory, které v uplynulých 
dvaceti letech velmi dobře spolupracova-
ly s FoS, mají výbornou uměleckou úroveň 
a s úspěchy reprezentují ČR v zahraničí. Mezi 
426 soubory z celé naší vlasti byly vyzname-
nány pouze tři. Vojenský umělecký soubor 
Ondráš, folklorní soubor Gaudeamus při VŠE 
Praha a náš Čtyřlístek! 

Stříbrnou plaketu „Za výjimečný přinos 
k uchovávání a rozvoji hodnot tradiční lidové 
kultury“ převzal od Zdeňka Pšenici vedou-

Významné ocenění Čtyřlístku a jeho členů
cí souboru Bohumil Chochola. Plaketu „20. 
výročí Folklorního sdružení“ obdržel také 
Vladimír Novotný (in memoriam) za výjimeč-
ný osobní přínos k uchování lidové kultury. 
Zakladatel cimbálovky a spoluzakladatel 
Čtyřlístku se tak zaslouženě dostal mezi „le-
gendy“ folklóru (Jiří Pospíšil, Zdeněk Kašpar, 
Jaroslav Jurášek, atd.). Ocenění převzala Vlá-
ďova manželka Milena Novotná, která sou-
časně od starosty města Karla Filipa převzala 
i osobní ocenění, a to „Pamětní plaketu měs-
ta Nové Strašecí za zásluhy o rozvoj kultury 
ve městě“.

K životnímu jubileu byla oceněna předse-
dou FoS ČR také Magda Pelcová. Obdržela 
tablo „Poděkování FoS ČR za aktivní pomoc 
při rozvoji folklóru.“

Všem vyznamenaným blahopřejeme!
Bohumil Chochola

Přednášky se konají v přednáškovém salón-
ku Kulturního centra v Novém Strašecí v mě-
síci od 17–18.30 hodin, vstupné na jednotli-
vé vybrané přednášky je 30 Kč.

Přednáškový cyklus 
Poznejme sami sebe (rod ženský a rod muž-

ský v kulturně společenském vývoji).

2. února 2012
Co to je rodina, co tvoří rodinu?
(historická funkce rodiny, její uspořádání, 

citové vazby mezi členy rodiny, úzká a široká 
rodina, rodiny v různých kulturách).

Lektorka: PhDr. Olga Vodáková

1. března 2012
Fungující rodina – rozdělení úkolů v rodině
(každý člen má mít svoje místo, proměna 

úkolů v čase, trhliny a možná řešení, perspek-
tiva rodiny).

Lektorka: Doc. PhDr. Soňa Hermochová 

5. dubna 2012
Přítomnost tatínka v rodině
(mužský princip v rodině, čím je nezastu-

pitelný, vklad muže do výchovy dětí, kdo je 
dobrý otec, muži pedagogové).

Lektorka: PhDr. Hana Maříková

Akademie volného času
8. ročník ve školním roce 2011/2012

Pozvání na doplňkový program AVČ:
Sobota 21.dubna 2012 vycházka do Zlaté 

uličky na Pražském hradě s průvodcem.
Sraz v 9.45 hodin na 2. hradním nádvoří 

Pražského hradu u informačního střediska. 
Vstupné: senioři od 65 let 175 Kč, plné vstup-
né 300 Kč (je to včetně poplatku za průvodce, 
vstupenka je součástí tzv. malého okruhu). Je 
nutné se přihlásit u paní Hrubešové, výběr 
peněz bude ve středu 18. dubna od 14 hodin 
v předsálí Kulturního centra NS. 

Pravidelné zdravotní procházky, vždy 
v pondělí, sraz ve 13.30 hodin na Komenské-
ho nám. před gymnáziem.

Každý druhý čtvrtek v měsíci od 16 hodin 
přátelské setkání posluchačů a přátel AVČ 
v bufetu Biosky.

Připravujeme:

Velikonoční posezení Akademie volného 
času opět v Biosce (datum upřesníme). 

16. června 2012 – vycházka s RNDr. Mila-
nem Dundrem 

Červen – Celodenní autobusový poznávací 
výlet (datum upřesníme). 

Další informace v Kulturním centru na tel. 
313 572 340 

Věra Hrubešová

Návštěvy  
čtenářů  
v knihovně

Již několikrát jsem se v měsíčníku zmínila 
o tom, že naše knihovna se čtenářům líbí 
a že ji rádi navštěvují. Dovolte mi tedy několik 
čísel z loňského roku:

V roce 2011 se do knihovny přihlásilo  
888 čtenářů, z toho je 268 dětí.

Z celkového počtu dětských čtenářů je  
54 dětí do 7 let (předškoláci nebo prvňáčci).

Naopak čtenářů nad 75 let máme přihlá-
šeno 28, nejstarší mu aktivnímu  čtenáři je  
88 let.

Celkem jsme vloni zaznamenali 13 712 ná-
vštěv, z toho pro knihy si čtenáři přišli 12 197x, 
946 uživatelů se přihlásilo na internet, 569 ná-
vštěvníků se v knihovně zúčastnilo kulturních 
a vzdělávacích akcí.

Kromě fyzických návštěv zaznamenáváme  
i on-line návštěvy. Webovou stránku knihovny 
navštívilo 10 800 uživatelů. 2 635x se čtená-
ři podívali do elektronického katalogu nebo  
svého čtenářského konta.

V roce 2011 byla knihovna otevřena  
149 výpůjčních dní, průměrně nás denně na-
vštíví  82 čtenářů.

Celkem si čtenáři půjčili domů 41 477 
svazků, tj. denně si v průměru půjčí čtenáři  
278 knih.

Každý čtenář si tedy během roku odnesl  
domů 46 knih.

Z těchto několika zajímavých čísel je více 
patrné, že přestěhování knihovny do prostor 
v Havlíčkově ulici bylo nesmírně přínosné, 
bezbariérový přístup, nový nábytek i prosvět-
lené místnosti jsou pro knihovnu  „to pravé 
ořechové“. 

Jitka Tomšů

Ocenění členů Čtyřlístku. 
Foto: Jiří Duchoň ml.
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Z nových knih
Detektivky a thrillery
Bludiště temnoty – Val McDermidová
Vražedná hra – Collen McCulloughová
Křížová palba – Dick Francis
Za cenu života – Lee Child
Vedra – Lee  Child
Ve vyšším zájmu – Ken McClure
Bludičky – David Morrell
Nemesis – Jo Nesbo
Lovec – Jeffery Deaver
Historie
Rebel – Bernard Cornwell
Pevnost – Bernard Cornwell
Spása templářů – Raymond Khoury

Dobrodružství
Šelma – Wilbur Smith
Osedlat vítr – Peter Watt

Pro ženy
Bohyně pomsty – Jackie Collins
Nebezpečná zóna – Joy Fieldingová
Vítěz bere vše – Nora Robertsová
Zákon přitažlivosti – Nora Robertsová
Nespoutané dálky – Tamara McKinley
Manželská hra – Fern Michaels
Těla na prodej – Martina Cole
Srdce v temnotách – Táňa Keleová-Vasilková
Tati, prosím ne! – Barbara Naughton

Životopisná literatura
Paměti aneb Moje filmové 100letí – O. Vávra
Poslední role života – Jiřina Švorcová

Česká současná literatura
Tajná kniha – Irena Obermannová
Umřel jsem v sobotu – Josef Formánek
Všechno nebo nic, Příběh pokračuje 
– Eva Urbaníková
Tanec lovců lebek – Zdeněk Šmíd
Nevěra po americku – Martina Formanová
Mafie v Praze – Michal Viewegh
 Superguru Bárta – Jaroslav Kmenta

Jitka Tomšů

Pohádky z roztržené kapsy

V městské knihovně si můžete za 190 Kč 
zakoupit novou knihu, kterou vydala Městská 
knihovna Rakovník – Pohádky z roztržené 
kapsy. Autorem je Milan Zimmermann (znáte 
z kapely Hradní duo), ilustrátorkou Marcela 
Alfonso. Pohádky se odehrávají na Berounsku 
a Křivoklátsku, přečtete si o vílách, o mra-
vencích a jiné lesní havěti. Nechybí ale ani 
princezny nebo obři, je to zkrátka pohádková 
knížka jak se patří.

Jitka Tomšů

V úterý 14. 2. ve tři odpoledne  zamíří ma-
sopustní průvod od budovy ZUŠ k úřadu, pak 
ke gymnáziu, ke kostelu a nakonec zakotví 
v sále NKC. Po dobu několika let je jeho ko-
nání spojeno se Základní uměleckou školou.  
Průvod, jednotlivé zastávky na cestě a i pro-
gram v NKC připravují stále stejní lidé. Máme 
v zásobě poměrně velké množství tzv. velkých 
masopustních masek a nemáme komu je na-
bídnout, aby je provětral. 

Proto jsme se rozhodli, že se pokusíme oslo-
vit dobrovolníky, kteří by byli ochotni nám 
pomoci. Koho potřebujeme?

• velké masky, které udržují dobrou nála-
du v průvodu, vstupují do kontaktu s jinými 
maskami, celý rej si užívají a pomáhají podle 
potřeby dětem v průvodu s přechodem vo-
zovky a udržením tempa průvodu, vymeze-
ním místa na jednotlivé zastávky apod. (mas-
ky a kostýmy půjčíme)

• velké masky ochotné se účastnit krát-
kých scén na zastávkách v rolích, na kterých 
se společně domluvíme (masky a kostýmy 
půjčíme)

• maminky a tatínky, kteří si vezmou na sta-
rost malé děti ze ZUŠ a připojí  je k vlastním 
dětem a provedou průvodem

Pomozte nám přidat masopustu 
komunitní rozměr

• dobrovolníky, kteří klidně bez masky po-
mohou s programem v NKC

• fotografy, klidně bez masek
• co nejvíce masopustníků v doma vyro-

bených maskách, aby průvod prozářili svojí 
originalitou

Kontaktní osobou pro masopustní průvod 
je Iva Dvořáková (dvorakovi.vil@seznam.cz, 
737 149 291). Pokud chcete také přiložit  
ruku k dílu a masopustní průvod oživit svým 
podílem, ozvěte se jí. 

Pro příští rok plánujeme další možnost pro 
občany z města. Společné vyrábění masek 
do průvodu, seznámení s masopustní tradicí, 
písničkami a říkankami, masopustními ob-
chůzkovými hrami. Všechno dostatečně včas. 
Letos ale už s proměnou chceme začít. Bude-
me rádi, když se někdo přidá.

V letošním roce počítáme jako vždycky 
s oceněním dětských masek. Vyhlašujeme už 
potřetí soutěž o nejlepší masopustní buchtu, 
koblihu či babu. A nově bychom chtěli ukázat 
v NKC nejlepší doma dělanou dospělou mas-
ku. Těšíme se na všechny, kteří nám pomo-
hou masopustní průvod obohatit.

Za ZUŠ Iva Dvořáková

3. 2. 2012 
Výlet ZOO Ústí nad Labem + Bořeň (ko-

pec sopečného původu) – odjezd v 8 hodin 
od ZŠ, návrat kolem 16 hodin, cena 150 Kč 
děti a 200 Kč dospělí.

Jarní prázdniny

21. 2. 2012 Divadlo S+H Praha „Hurvínkova 
cesta do Tramtárie“ – odjezd od ZŠ v 8.15, 
návrat kolem 12.30, cena 210 Kč

22. 2. 2012 Aquapark Kladno – odjezd 
od ZŠ v 9 hodin, návrat kolem 12 hodiny, 
cena 100 Kč

23. 2 2012 ZOO Praha – odjezd od ZŠ 
v 8.30 hodin, návrat kolem 15 hodiny, cena 
150 Kč

Zájemci se mohou hlásit 
u J. Samšukové 731 610 569

Orion florbal cup
Mladší i starší žákyně ze ZŠ Nové Strašecí 

postoupily do krajského kola v Orion florbal 
cupu, které se uskuteční 22. 2. a 23. 2. 2012 

Pololetní prázdniny s DDM
v Kutné Hoře. Oběma družstvům budeme 
držet palce a přát postup do celostátního 
finále.

Okresní kola soutěží :
1. 2. 2012 Dějepisní olympiáda – v Klubu 

DDM Rakovník od 8 hodin
8. 2. 2012 Olympiáda NJ – v Klubu DDM 

Rakovník od 8 hodin
15. 2. 2012 Olympiáda AJ – v Klubu DDM 

Rakovník od 8 hodin
Jitka Samšuková

DDM v divadle S+H 22. 12. 2011. Foto: Jitka Samšuková
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Pololetní 
prázdniny 
v knihovně 

Středočeská vědecká knihovna v Kladně 
připravila Den pro studenty současné i bu-
doucí – pro studenty vysokých škol, vyšších 
odborných škol, středních škol, pro učně 
i žáky ZŠ. Den se uskuteční 3. února 2012 
od 9 do 18 hodin

Nabízíme:
Knihy k přípravě na přijímací zkoušky na vy-

soké školy, vyšší odborné školy, střední školy 
i víceletá gymnázia.

Knihy obsahující originální testy z přijíma-
cích zkoušek na střední školy, standardizo-
vané testy Scio nebo testy obecných studij-
ních předpokladů pro uchazeče o studium 
na střední škole.

Knihy k přípravě na přijímací zkoušky 
na jednotlivé fakulty vysokých škol, knihy 
s modelovými otázkami k přijímacím zkouš-
kám, s testovými otázkami, s testy obecných 
studijních předpokladů, se základy logiky pro 
zájemce o vysokoškolské studium.

Aktuální přehled webů středních a vyso-
kých škol. K dispozici bude pracovník infor-
mačních služeb pro asistované vyhledávání 
informací o zvolených studijních oborech, 
školách a o přijímacích zkouškách.

Při příležitosti pololetních prázdnin je mož-
né se zaregistrovat. Nabízíme v tento den bez-
platnou registraci pro studenty, učně a žáky 
ZŠ starší 12 let (u žáků mladších 15 let je při 
registraci nutná přítomnost rodiče).

Jakub Pavlík

Vánoční prázdniny utekly jako voda a my 
jsme se hned první čtvrtek v novém roce vy-
dali do Naučného střediska ekologické výcho-
vy Kladno-Čabárna. Pro ty, kteří Čabárnu ne-
znají, připomeňme, že toto středisko kromě 
mnoha jiných aktivit pečuje o handicapované 
ptáky a další živočichy a pro děti všech věko-
vých kategorií připravuje mnoho ekologicky 
a přírodovědně zaměřených aktivit. 

Společně s dětmi jsme se tedy hned ráno, 
vybavení různými „dobrotami“ pro zvířátka, 
vydali směr Kladno a byli zvědaví, co nás 
tentokrát v Čabárně čeká. Věděli jsme, že pro 
nás bude připraven program s názvem Zima 
v přírodě, a i když počasí chvílemi připomí-
nalo spíše podzimní plískanici, těšili jsme 
se jak na zimní povídání, tak i na okamžik, 
kdy na vlastní oči uvidíme všechna zvířátka, 
o která se v Čabárně starají. A zklamáni jsme 
rozhodně nebyli. Od zaměstnanců Čabárny 
jsme se dozvěděli mnoho zajímavého o zim-
ní přírodě, tradicích i o tom, jak zvířátkům 
v zimě pomáhat. Jako bonus jsme si sami 
upekli a do školky odvezli krásné perníčky.  

Nejvíce se však děti těšily na okamžik, kdy 
budou moci ze svých batůžků vytáhnout ony 
zmiňované dobroty a pod dohledem ošetřo-
vatelky Klárky zvířátka nakrmit. Nutno říci, 
že vše, co jsme přivezli, zvířátkům velice chut-
nalo. Všechny kozy, ovce i prasata se do našich 
dobrot s vervou pustily a košík starého pečiva, 
jablek a mrkví byl v cuku letu pryč.

Výlet dětí z mateřské školy  
Na Kocourku za zvířátky

Na závěr našeho výletu si děti prohlédly 
voliéry s nemocnými nebo již uzdravenými 
živočichy, připravenými k návratu do přírody. 
Děti tak mohly zhlédnout např. sovy, krkav-
ce či veverky, o které se jejich ošetřovatelé 
s láskou starají, aby se jednou mohli do volné 
přírody vrátit.

Do školky jsme se pak vraceli nejen s dob-
rým pocitem, že jsme zvířátkům alespoň 
trochu pomohli, ale hlavně bohatší o nové 
zážitky, o kterých jsme si cestou domů ještě 
dlouze vyprávěli.

Zuzana Levá 
MŠ Na Kocourku

Dne 12. ledna 2012 proběhl na novostra-
šeckém gymnáziu den otevřených dveří.  
Kdybych ho měl porovnat s předchozím, 
který proběhl v prosinci roku 2011, tento byl 
o mnoho lepší, co se návštěvnosti týče. Při-
jeli se k nám podívat zájemci o studium jak 
z okresu Kladno, tak i z okresu Rakovník. Po-
četná skupina dorazila jako každý rok z novo-
strašecké základní školy. Návštěvníci zde zís-
kali základní informace o škole a o průběhu 
a náplni celého studia. O tom všem a dalších 
zajímavostech jim poreferoval sám pan ředi-
tel gymnázia Mgr. Richard Spiegl a ostatní 
profesoři a profesorky. 

Poté, co se zájemci dozvěděli základní in-
formace, mohli spolu se studenty třetích 
a čtvrtých ročníků – Markétou Štýbrovou, 
Veronikou Pleierovou, Annou Klíčovou, Janou 
Královou, Zuzanou Mocsonokyovou, Simonou 

Škola se opět otevřela  
zájemcům o studium

Žierikovou, Štěpánkou Stránskou, Kristýnou 
Tulisovou, Martinou Pochmanovou a Václa-
vem Šafránkem – nahlédnout do jednotlivých 
tříd, kde probíhala výuka. 

Co říci závěrem? Myslím, že tento den 
otevřených dveří se zařadí mezi ty úspěšné. 
Na nové studenty se velmi těšíme a očekává-
me od nich jen ty nejlepší výsledky. 

Václav Šafránek, 4. B

Zápis
ZŠ a MŠ J. A. Komenského v No-

vém Strašecí oznamuje, že ve dnech  
1. a 2. února 2012 od 14 do 17 hodin 
proběhne zápis do 1. tříd v budově 
školy.

S sebou: rodný list dítěte, přezůvky 
pro dítě, žádost o přijetí (možno vypl-
nit na místě)

Pavlína Tondrová

Foto: MŠ Na Kocourku

Den otevřených dveří. Foto: Václav Šafránek
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Žáci literárně-dramatického oddělení ZUŠ 
pravidelně vystupují před Vánoci při nejrůz-
nějších příležitostech. Nejstarší skupina na-
studovala německou lidovou obchůzkovou 
hru Okradení králové a v době adventu s ní 
vystoupila celkem pětkrát.

Nejdříve při rozsvěcení vánočního stromku 
v sále restaurace v Rudě 25. 11. Společně 
s nimi se představil i flétnový soubor Dagmar 
Pavlíkové. Další vystoupení čekalo „zuškový 
dramaťák“ v sobotu 10. 12. v sále hospody 
Na Růžku v Pecínově. Tam s hrou Okradení 
králové vystoupili celkem dvakrát, stejně jako 
pěvecký sbor Nodus vedený Hanou Kloubo-
vou, malý sboreček dětí z hudebních nauk 
dirigovaný Evou Děkanovou a žáci Jany Mo-
líkové z  tanečního oboru. Aby toho při třetí 
adventní sobotě nebylo málo, v pozdních od-
poledních hodinách se divadelníci přesunuli 
ještě do stacionáře Dobromysl Srbeč, kde 
lupiči okradli tři krále potřetí. Krom toho 
nejstarší žáci LDO moderovali předvánoční 
koncerty hudebního oboru.

 Naposledy vystoupili na tradičním Zimním 
podvečeru s LDO, který se konal v Modrém 
sále ZUŠ v úterý 20. 12. Zde se představily 

Po sérii vystoupení před Vánoci 
čeká žáky v únoru premiéra

všechny tři skupiny žáků LDO. Program za-
hájila skupina nejmladších dětí pásmem 
Od podzimu k zimě. Vystoupili Jan Rohla, 
Zuzana Vachková, Vojtěch Kotyk, Kryštof 
Fatka, Michal Horák, Klára Bačkovská a Jana 
Vachková.

Skupina 2 (děti ze třetí až páté třídy) před-
vedla tři poloimprovizované scény na moti-
vy knihy Davida Laňky Dobrodružství Billa 
Madlafouska. Hráli  Matyáš Kinkal, Justýna 
Kestnerová, Radka Jurečková, Františka Ba-
rochová, Anna Kleindienstová a  Inez Spary-
njaková. 

Nejstarší žáci naposledy odehráli hru Okra-
dení králové. S lupiči a králi se rozloučili Ka-
teřina Barochová, Marie Barochová, Jan Ka-
lista, Adéla Korseltová, Tereza Šumová, Eliška 
Mayerová, Mikuláš Nosek, Vojtěch Keder, 
Štěpánka Stanická, Nikola Konopková a Petra 
Mrázková.

 Mezi skupinovými vystoupeními se před-
stavili recitačními vystoupeními Kateřina Ba-
rochová, Tereza Šumová, Nikola Konopková, 
Adéla Korseltová, Štěpánka Stanická a Petra 
Mrázková. Eliška Mayerová předvedla sólový 
výstup s marionetou vodníka. Mírným zpes-

 Cílem tohoto nového projektu je rozvoj spo-
lupráce základních škol Rakovnicka, Kladen-
ska a dalších spádových oblastí Středočeské-
ho kraje při volbě povolání u žáků devátých 
tříd a jejich motivace pro vzdělání v technic-
kých oborech, vyučovaných ve SOU Nové 
Strašecí. Jedná se o obor Mechanik opravář 
motorových vozidel a obor Opravář země-
dělských strojů, které patří mezi preferované 
učební obory a připravují svojí univerzálností 
vysoce adaptabilní absolventy pro trh práce.

 Nový projekt se opírá o hlubší navázání spo-
lupráce s vybranými ZŠ v regionu Středočeské-
ho kraje, ve kterých se mohou najít uchazeči 
o studium v SOU Nové Strašecí (díky dopravní 
obslužnosti a možnosti ubytování na domo-
vě mládeže). Na každé ze škol bude vybráno  
12 chlapců (případně děvčat) ze 7., 8. a 9. tříd, 
kteří projeví zájem o studium výše jmenova-
ných učebních oborů, případně o studium 
podobných oborů. Vybraní zájemci budou mít 
možnost se při praktické činnosti v dílnách 
SOU velmi zblízka seznámit s podmínkami 
výuky. Pod odborným dohledem učitelů od-

borného výcviku si žáci zhotoví jednoduchý 
výrobek podle výkresové dokumentace a při-
pravených technologických postupů. Dále si 
vyzkouší základní operace spojené s údržbou, 
montáží a demontáží strojů, seznámí se s řa-
dou diagnostických přístrojů a vyzkouší si je-
jich obsluhu. Kromě dvou učitelů odborného 
výcviku bude na žáky dohlížet i učitel pracov-
ního vyučování ze ZŠ.

 Projekt seznamuje učitele ZŠ v regionu 
s náplní odborného výcviku a podporuje pře-
nášení některých poznatků do pracovního 
vyučování na základních školách. Žáci ZŠ zís-
kají přesnější informace a představy o studiu 
zavedených učebních oborů a technických 
oborů všeobecně.

 Motivací žáků ZŠ k zapojení do projektu 
je možnost vyzkoušet si ve špičkově vybave-
ném prostředí pod dozorem odborníků své 
manuální dovednosti a technické schopnosti, 
což jim usnadní rozhodování při výběru po-
volání. Zařazení žáci obdrží pracovní obleče-
ní, které jim po absolvování zůstává. Dalším 
motivujícím prvkem je vlastnoruční zhotove-

třením programu byly tři písně v podání 
Kamily Barochové a Vojtěcha a Ivy Dvořáko-
vých. V jedné z nich se uplatnilo i publikum, 
které bylo poměrně početné. Zimní podvečer 
ukončil hektický advent a mohlo by se zdát, 
že v lednu nastane čas odpočinku.

Místo toho však vrcholí přípravy na premi-
éru představení Ledový zámek. Soubor Zoo-
Logicky Domýšlivé Ovečky pracuje s knihou 
norského spisovatele T. Vesaase už od minu-
lého školního roku. V červnu 2011 v rámci 
Letního podvečera s LDO proběhla předpre-
miéra tohoto představení, ale ukázalo se, 
že je na něm ještě hodně práce. V září 2011 
na zkoušky souboru začali docházet Jonáš Vi-
dra a Vojtěch Dvořák, kteří si jako bývalí žáci 
LDO poprvé vyzkoušeli práci režisérů dětské-
ho souboru a začali s „Ovečkami“ inscenaci 
upravovat a dokončovat. Protože někteří čle-
nové ukončili studium na ZUŠ, přišly do sou-
boru nové tváře a zapojily se do zkoušení.

 Premiéra divadelní hry Ledový zámek, kte-
rá pojednává o velkém přátelství dvou dívek, 
proběhne ve čtvrtek 9. 2. 2012 v Modrém sále 
ZUŠ od 18.00 hodin. V inscenaci se představí 
Kateřina Barochová, Marie Barochová, Tereza 
Šumová, Eliška Mayerová, Adéla Korseltová, 
Anna Kleindienstová, Radka Jurečková a Jan 
Kalista. Přijďte podpořit mladé herce.

Iva Dvořáková

Dílna zručnosti – nový projekt 
v SOU Nové Strašecí

ní jednoduchých výrobků, které budou jako 
polotovar připraveny stávajícími žáky SOU. 
Hotový výrobek si odnesou domů jako upo-
mínkový předmět. Součástí bude zhotovení 
elektronické fotodokumentace, která bude 
každému z účastníků předána. Učitelé pra-
covního vyučování zúčastněných základních 
škol obdrží prezentační programy technolo-
gických postupů a výkresové dokumentace, 
kterou používali jejich žáci a kterou mohou 
dále využívat při výuce ve svých školách. Vý-
uka bude probíhat v dopoledních hodinách 
a doprava je zajištěna mikrobusem SOU Nové 
Strašecí. Žáci tak nepřicházejí o svůj volný 
čas a neřeší problémy s dopravou.

Ing. Ivana Veselá

Rudské vystoupení literárně-dramatického oboru ZUŠ .
Foto: Michal Drtina
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Společnost Člověk v tísni každoročně nabí-
zí školám účast v projektu Příběhy bezpráví. 
Její pracovníci připraví na výběr deset filmů, 
které se týkají vybraného tématu. Škola si ob-
jedná ze seznamu vhodný film pro své žáky, 
dostane jej zdarma na DVD a připraví jeho 
promítání a besedu s pamětníkem událostí 
mapovaných filmem, anebo s odborným pra-
covníkem. 

Jádrem letošního ročníku bylo období 
normalizace v Československu. Nabízené 
filmy dokumentovaly osudy emigrantů, lidí 
postavených mimo zákon za své názory, ale 
i spolupracovníků STB. Gymnázium J. A. Ko-
menského si zvolilo film Pavel Tigrid – Evro-
pan a na besedu pozvalo vedoucího oddělení 
novodobých dějin Národního muzea Tomáše 
Bursíka. 16. 11. 2011 proběhlo pro studenty 
čtvrtých ročníků v Modrém sále ZUŠ promí-
tání filmu s besedou.

Film Pavel Tigrid – Evropan většinu studen-
tů velmi zaujal. Jeho základem je dokument 
Heleny Třeštíkové, který je pro potřeby školy 
zkrácen. Následná beseda se rozbíhala veli-
ce pomalu, ale nakonec došlo i na zajímavé 
otázky. Co vlastně bylo na komunistickém 
režimu tak špatné? Proč nebyla KSČ po roce 
1989 postavena mimo zákon? Jaký byl vlast-
ně Ludvík Svoboda?

Zaujalo mne, že se studenti neptali příliš 
na dobová historická fakta, ale na názory. 
Potěšující bylo také, že byli schopni Tomá-
ši Bursíkovi oponovat a svá tvrzení vhodně 
podpořit věcnými argumenty. 

Po návratu do školy  se studenti k promítá-
ní a besedě písemně vyjadřovali. Dovolím si 
citovat z některých prací.

Pavla Wernerová popsala svůj názor na do-
kument: „I když se na historické dokumenty 
nedívám, tenhle mě zaujal. Líbilo se mi, že byl 
vyprávěný někým, kdo tuto dobu opravdu 
zažil a vyprávěl svoje ne příliš veselé zkuše-
nosti. Do dokumentu byly použity i dobové 
materiály, které děj obohatily a dokázaly nám 
dřívější dobu více přiblížit.“

Pavlína Humlová se zamyslela nad reflexí 
událostí novodobých dějin u svých vrstevní-
ků: „Myslím, že naše generace to má s po-
rovnáním různých politických systémů těžké, 
protože získané informace nejsou podle mého 
názoru zcela jednoznačné. U zdroje informa-
cí hodně záleží na věku a postavení člověka 
ve společnosti. Velmi nás ovlivňují média. Je 
pro mě složité hodnotit něco, co jsem neza-
žila a co není zcela jasné, jak to přesně bylo, 
protože vždy se někdo bude mít lépe a někte-
rý hůř. Je to jen na nás, jak se k tomu postaví-

Gymnazisté  
na besedě s historikem

me.“ Podobně se vyjadřovali i další studenti, 
např. Eliška Černá: „Z moderních dějin mám 
v hlavě trochu „guláš“. Neustále se objevují 
nové teorie, nové výklady a hlavně samotné 
dějiny jsou dost komplikované. Je pro mě 
těžké se pořádně a do hloubky zorientovat. 
Takové akce jako ta, kterou jsme absolvovali, 
jen přinesou větší zorientovanost a osobní 
a hlubší názory a pohledy na to, co se dělo 
v minulých letech. A já jsem jen ráda, že žiji 
v této době!“

Milan Pospíšil se rozepsal především o be-
sedě a nezapřel v sobě člověka, který nad 
našimi národními dějinami rád a často pře-
mýšlí: „Moc se mi beseda líbila, protože pan 
Bursík se nebál žádného z témat a moc rád 
nám poskytl odpověď. Mrzí mě, že nebylo víc 
času a že jsem se nemohl zeptat na více věcí. 
Například na osobu Edvarda Beneše a nebo 
na činy našich komunistických prezidentů No-
votného a Zápotockého. Ale nejvíc mě mrzí, 
že jsem se nezeptal na Emila Háchu, protože 
to je člověk, který je často odsuzován za jeho 
funkci protektorátního prezidenta, ale už má-
lokdo si uvědomí okolnosti, za kterých tuto 
funkci přijal. Byl bych moc rád, kdyby mohla 
tato beseda pokračovat, protože už mě dlou-
ho ve škole nic tak nebavilo jako toto.“

Jaroslav Aubrecht téma uzavřel za všech-
ny: „No a co si odnesu? Tak určitě poznatky 
o protikomunistickém hrdinovi Pavlu Tigrido-
vi. Fakta o životě zcela obyčejných lidí, hlavně 
v druhé polovině 20. století, představu, jak 
se psal a jak vypadal exilový magazín, a v ne-
poslední řadě také několik nezodpovězených 
otázek. Jak to bylo možné, že za komunismu 
neměli někteří lidé práci? Proč byli lidé zatý-
káni jen tak? Proč nebylo více lidí, jako byl 
Pavel Tigrid?“

Zážitky z besedy provázely „čtvrťáky“ ještě 
i v dalších dnech. Několik z nich se se mnou 
přišlo o své názory na promítání a besedu po-
dělit osobně a ve školních kuloárech se o ně-
kterých tématech z besedy diskutovalo 
i po týdnu – a to už je co říct. Uvědomila jsem 
si díky tomu, jak je důležité se studenty o ob-
tížných historických tématech mluvit a v dis-
kusích je vést k tomu, aby odpovědi na své 
otázky hledali také sami a nebáli se dál ptát. 
Letošní Příběhy bezpráví byly podnětné pro 
obě strany – pro studenty, i pro nás učitele.

Iva Dvořáková

Zásahy JSDH 
Nové Strašecí
Požární asistence
2012, Nové Strašecí, Komenského náměstí 
Jednotka vyjela 1. 1. 2012 s CAS 30 Volvo 

na žádost města Nové Strašecí k TP – asistenci 
při ohňostroji do města Nové Strašecí. Během 
a po skončení ohňostroje proveden průzkum 
okolí, poté se jednotka vrátila na základnu. 

Požár
7. 1. 2012, Ruda, Okružní ulice
Dne 7. 1. 2012 byla jednotka SDH Nové 

Strašecí vyslána KOPIS Kladno (KOPIS – kraj-
ské operační a informační středisko) k požáru 
podkroví do obce Ruda. Jednotka vyjela s CAS 
30 Volvo a s CAS 25 Š 706. Jízda k zásahu 
byla ovlivněna průjezdem staveniště probíha-
jící sanace mezi obcemi Ruda a Nové Strašecí. 
Po příjezdu na místo zásahu bylo průzkumem 
zjištěno, že je na místě jednotka HZS Sto-
chov s CAS 24 Scania a požár je likvidován.  
Příslušníci jednotky poskytli předlékařskou 
pomoc dvěma popáleným osobám pomocí 
popáleninových balíčků s chladivým gelem 
a jedné nadýchané osobě inhalaci z křísícího 
přístroje Saturn Oxy. Popálenému dítěti byla 
poskytnuta posttraumatická péče a jednot-
kou HZS Stochov darován plyšový dráček. 
Na pokyn velitele zásahu se jednotka vrátila 
zpět na základnu.

Dopravní nehoda s vyproštěním
14. 1. 2012, Silnice Nové Strašecí – Rakov-

ník, u rybníka Kracle
Jednotka dne 14. 1. 2012 vyslána KOPIS 

Kladno k dopravní nehodě dvou osobních 
automobilů pod obec Ruda k rybníku Kracle. 
Jednotka vyjela s technikou CAS 30 Volvo 
v počtu 1+3. Cesta k zásahu byla přizpůsobe-
na stavu pozemní komunikace (sníh, náledí). 
Po příjezdu na místo zásahu se velitel jednot-
ky nahlásil veliteli zásahu. Ten jednotku pově-
řil odpojením akumulátoru jednoho z nabou-
raných automobilů. Řidič tohoto automobilu 
vyvázl z lehkým zraněním. Po poskytnutí prv-
ní pomoci byl až do příjezdu druhého vozidla  
ZZS (zdravotnické záchranné služby) v péči 
členů JSDH Nové Strašecí.

Řidiče z druhého automobilu vyprostila po-
mocí hydraulického vyprošťovacího zařízení 
jednotka HZS Středočeského kraje ze stanice 
Rakovník a předala ho do péče ZZS. Během li-
kvidace následků dopravní nehody se na mís-
to dostavila také jednotka HZS Středočeské-
ho kraje stanice Stochov. Po ukončení zásahu 
se jednotka vrátila zpět na svoji základnu.

Josef Kořán
(redakčně kráceno)
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děti, mládEž, ŠkOla

O první rozhovor jsem požádal ředitelku 
Mateřské školy v Rudě Annu Šafaříkovou. 
Podnětem k tomu, proč začít náš seriál právě 
v tomto školském zařízení, byla akce, kterou 
rudské učitelky uspořádaly počátkem adven-
tu. Připravily s dětmi veřejné vystoupení, při 
němž návštěvníci zcela zaplnili sál místního 
hostince. Ovšem aktivity této školy jsou mno-
hem širší – od návštěv divadel, výstav, tema-
tických výletů přes výuku angličtiny, pořádání 
akcí s rodiči až po ekologickou výchovu.

U dveří máte bedýnku s elektroodpadem. 
Má to nějakou souvislost s vaším vzděláva-
cím programem?

Samozřejmě, že má. Naše škola je obklopena 
přírodou a my ji chceme chránit. Takže jsme 
se, kromě jiného, přihlásili do školního pro-
gramu „Recyklohraní“, což je program, který 
vytváří osvětovou činnost v oblasti nakládání 
s odpady ve školních zařízeních a sběr elek-
troodpadu, za který získáváme body. Ty pak 
proměníme na hračky nebo školní pomůcky. 
Za dva roky máme nasbíráno na dvě kolo-
běžky. Děti se učí třídit odpad a ještě z této 
činnosti máme prospěch.

Vaše mateřská škola má k ekologii blízko. 
K vytápění používáte tepelná čerpadla.

Vytápění budovy je spíš naše bolest. Ruda 
není plynofikovaná, takže najít optimální 
zdroj vytápění není jednoduché. Tepelná čer-
padla jsou zatím nejlepší variantou, i když 

Překážky beru jako součást života
Pro život dítěte má celoživotní význam vzdělávání v mateřských školách. Poznatky lékařů, 

psychologů a pedagogů dokazují, že většina toho, co dítě prožije v prvních letech života a co 
z podnětů svého okolí přijme, je trvalé a že rané zkušenosti, které dítě získá svým životem 
v rodinném prostředí i mimo něj, se v jeho životě – třeba i daleko později – zhodnotí a na-
jdou své uplatnění. Proto jsme se rozhodli nabídnout vám malý seriál o školských zařízeních 
v našem městě i blízkém okolí.

bychom potřebovali větší počet jednotek 
a v mrazivých dnech si stejně musíme přitá-
pět přímotopy. Budova, v které škola sídlí, by 
potřebovala i zateplit. Jenže najít v rozpočtu 
obce potřebné finanční prostředky není jed-
noduché.

Věnujete se i jiné podobné aktivitě, jako je 
recyklohraní?

Kromě výtvarných soutěží ne, protože v pro-
gramu Recyklohraní jsou aktivity velmi široké 
a my je plně využíváme. V rámci této soutěže 
dostáváme úkoly, které zapadají do našeho 
vzdělávacího plánu. Děti se formou hry sezna-
mují s přírodou a také s tím, jak vznikají ně-
které výrobky. Například med. Jedna z našich 
posledních aktivit byla návštěva u včelaře, kte-
rý dětem zblízka ukázal, jak včely pracují. Mám 
zkušenost, že děti mnoho věcí berou jako sa-
mozřejmost a vůbec netuší, jak vznikají. Pro 
mnohé se všechno prostě koupí v obchodě.

Na začátek adventu jste s dětmi připravila 
adventní vystoupení s jarmarkem. Co vás 
k tomu vedlo?

V předcházejících šesti letech jsme se pra-
videlně zúčastňovali obecního rozsvícení 
vánočního stromu, ale protože na této akci 
bývalo hodně lidí a nepoužívala se aparatura, 
naše vystoupení nikdy nebylo pořádně slyšet. 
Loni jsme se rozhodli, že celou akci změníme 
a naše pravidelné zpívání a tancování jsme 
uskutečnili v sále místního hostince.

Ale nakonec nezůstalo pouze u vystou-
pení.

Ano, požádala jsem o spolupráci rodiče 
a vznikla velká akce, na které vystoupily děti 
z naší mateřské školy a dále žáci literárně-
dramatického a hudebního oboru Základní 
umělecké školy v Novém Strašecí. Rodiče 
připravili nejenom občerstvení, ale i vánoční 
jarmark, pro který vyrobili neskutečné množ-
ství různých, převážně dekorativních před-
mětů. Nabídli je návštěvníkům a výtěžek přes 
8 000 Kč byl pak věnován mateřské škole. 
Moc děkuji všem rodičům, kteří se na přípra-
vě a realizaci podíleli! Navíc si díky jejich ak-
tivitě všichni příchozí mohli vyzkoušet různé 
vánoční zvyky: zdobení jablíček, odlévání vos-
ku, pouštění skořápkových lodiček. I výtvarná 
dílna tam byla.

Budete opakovat podobnou akci i v tom-
to roce? 

Pokud budou chtít rodiče a vypomohou tak 
skvěle jako loni, tak určitě. Byla bych ráda, 
kdyby se takové adventní vystoupení konalo 
každým rokem a vznikla místní tradice.

Kolik dětí chodí do rudské mateřské školy?
Jsme malá jednotřídní škola s maximálním 

počtem dvacet pět dětí. Před časem vznikly 
i úvahy o rozšíření školy, protože v součas-
nosti musíme některé žádosti rodičů o přijetí 
dětí odmítat. 

A nezmizela by rozšířením školy rodinná 
atmosféra, která tu panuje?

Věřím, že by se příjemná atmosféra udržela. 
Dobré prostředí se odvíjí především od lidí 
a tady je většina rodičů úžasných. Za šest let, 
co zde pracuji, se podařilo mnohé vylepšit 
díky zaměstnancům školy i rodičům a jejich 
příspěvkům. 

Myslíte i finančním příspěvkům?
Divil byste se, ale ano. Víte, máme nevýhodu 

oproti mateřským školám ve větších městech, 
že v okolí, kromě ČLUZu není žádná větší fir-
ma, která by se mohla stát naším partnerem. 
Obec má šest set obyvatel, a přesto, že nám 
zastupitelstvo i paní starostka vycházejí 
ve všem vstříc a spolupráce je skvělá, jsou 
obecní možnosti omezené. O to úžasnější je, 
že se najdou rodiče a drobní podnikatelé, kte-
ří nám přispívají nemalými částkami. Těchto 
dárců si velice vážím, protože jenom díky nim 
jsme si mohli dovolit pomůcky a hračky, které 
nám pomáhají vylepšovat kvalitu výuky.

A díky tomu děláte i úpravy na zahradě?
Zahrada je naše bolest. Byla vybudována 

před více než třiceti lety a podle toho je zaří-
zena. Růžové záhony jsou sice pěkná ozdoba, 
ale pokud brání dětem v pohybu, jsou zbyteč-

Vystoupení dětí z Mateřské školy v Rudě s ředitelkou Annou Šafaříkovou. Foto: 2x Michal Drtina
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církvE

né. Chtěli bychom vypracovat projekt a získat 
peníze na renovaci zahrady, aby ji děti moh-
ly opravdu využívat.  Představuji si, že bude 
plná přirozených úkrytů a každé dítě si v ní 
najde svoji skrýš, kde si bude hrát. Stavění 
bunkrů a hledání úkrytů si ze svého dětství 
asi všichni pamatujeme. V první fázi úpravy 
zahrady se nám díky podpoře Českých lup-
kových závodů podařilo na podzim vystavět 
letní altán a s přispěním rodičů jsme v loň-
ském roce mohli zakoupit nové herní prvky 
a vyřadit tak staré kovové prolézačky, které 
již nevyhovovaly bezpečnosti ani pohybovým 
schopnostem současných dětí, které nejsou 
tak zdatné, jako bývaly dříve.

Jak to myslíte, že děti nejsou tak zdatné 
jako dříve?

Myslím, že se dnešním dětem moc vyšlapá-
vá cestička. Někdy se až příliš ochraňují a ony 
tak ztrácejí přirozený vztah k pohybu. To má 
pak za následek daleko větší pravděpodob-
nost, že se zraní třeba i na obyčejné procház-
ce v lese, protože nezvládnou prostou chůzi 
na cestě s kořeny a klacíky. 

Proto je naše školka zaměřená na to, aby 
děti měly co nejvíce pohybu v přirozeném 
prostředí.  Ale děti z Rudy na tom nejsou ješ-
tě tak špatně jako děti z měst. 

Pro vás ale musí být náročnější pohybovat 
se s dětmi v lese, kde číhá mnohem víc ná-
strah, než například v městském parku.

Ano, ale je to o výchově. Když děti vedete 
k tomu, že pohybovat se v přírodě přes pře-
kážky je zcela přirozené, tak ony to násled-
ně berou jako součást života. Pokud taková 
přirozenost chybí, takzvaně jim „zametáte 
chodníček“, tak si s pohybem v přírodě ne-
poradí. A co je horší, ony si pak neporadí 
ani s životem, ve kterém jde hlavně o to, jak 
překonávat životní překážky. Zda je přelezou, 
obejdou, přeskočí, nebo zůstanou stát.

Co je pro učitelku v mateřské škole od-
měnou?

Když se děti do mateřské školy těší nejenom 
na kamarády, ale i na nás učitelky. A pak také 
dobrá spolupráce s obecním úřadem a s rodiči.  

Michal Drtina

Z několika stran vzešlo přání, aby se ve far-
nosti konalo „náboženství pro dospělé“, jehož 
obsahem by bylo základní seznámení s Bib-
lí, s křesťanskou věroukou, etikou, případně 
s dějinami křesťanství. Bude se konat vždy  
druhý pátek v měsíci od 19 hodin na faře 
v Novém Strašecí. Setkání budou mít jak 
informativní a vzdělavatelnou část, tak část 
vyhraženou rozhovoru a otázkám. Každý, kdo 
se chce seznámit se základními informacemi 
o naší víře, nebo si znovu oživit její základy, 
je vítán. Zveme Vás na „povídání o víře“ či 
„náboženství pro dospělé“. Na faru můžete 
přijít hned po mši svaté cca v 18.30 a zahřát 
se kávou nebo čajem. 

Náboženství pro dospělé
Tento rok se seznamujeme s dokumenty 

II. Vatikánského koncilu. Tedyo shromáždění 
více než 2 500 katolických biskupů na dosud 
posledním ekumenickém koncilu, které svolal 
papež Jan XXIII. (1958–1963) a jež zasedalo 
v letech 1962–1965. Cílem koncilu bylo rea-
govat na potřeby doby. Explicitně nedefinoval 
žádnou novou nauku či dogmata. Mezi nej-
výraznější teologická vyjádření koncilu patří 
potvrzení svátostné povahy biskupského 
svěcení. Koncil měl výrazný vliv na obnovu li-
turgie v katolické církvi, která tímto koncilem 
započala, a výrazný posun ve způsobu, jak 
se katolická církev sama chápe.

Pater Mariusz Walczak

Biblická hodina se koná vždy poslední 
středu v měsíci od 18 hodin na faře v Novém 
Strašecí.

Studijní biblická hodina je setkáním ote-
vřeným všem zájemcům o hlubší studium 
biblického textu, který je zpravidla základem 
kázání nejbližší následující neděli. 

Zabýváme se širší souvislostí textu, jeho 
historickým a literárním pozadím, různými 
možnostmi překladu a výkladu, jeho dopa-
dem na náš život, seznámením s texty Bible. 

Při každé hodině je čteno Písmo ze Staré-
ho zákona, návazný Žalm a text z Nového 
zákona pod vedením P. Mariusze Walczaka 
a s jeho výkladem.

Pod názvem Bible nebo Písmo svaté chápe-
me knihy, které byly napsány pod zvláštním 
vlivem Ducha svatého a nám církví předá-
ny. Takto chápe Bibli I. vatikánský koncil na  
3. zasedání v r. 1870. Písmo – Písmo svaté – 
tento název pochází z latinského „scriptura‘‘, 

Biblická hodina
což je překlad řeckého „he grafé‘‘. Tak jsou 
již na stránkách SZ označovány svaté knihy  
(1 Kron 15,15) a v NZ také (Jan 10,35; Gal 
3,8; Jak 2,23). Výraz Písmo může svádět 
k pojetí, že samo napsání je připisováno sa-
motnému Bohu, jak je tomu u posvátných 
knih většiny náboženství. Pozdní židovská 
tradice, která se dostává do styku s těmito 
pohanskými názory, varuje se tohoto nebez-
pečí tím, že užívá raději termínu „ta biblia‘‘ 
- knihy (1 Mak 12,9). Z tohoto řeckého vý-
razu je odvozen název ve všech evropských 
jazycích – Bible. Velmi často se setkáváme 
s názvem „zákon‘‘ – Starý a Nový zákon (SZ - 
NZ). Spíše bychom měli užívat slova úmluva, 
překlad hebrejského slova „berit‘‘. Tyto knihy 
jsou tedy zápisem smlouvy mezi Bohem a li-
dem. Případně se setkáváme s názvem „knihy 
Božího zjevení‘‘. Dávají nám svědeckou výpo-
věď o Bohu, který se zjevil a vedl svůj lid.

 Pater Mariusz Walczak

Tříkrálová sbírka
Poděkování
všem štědrým a ochotným dárcům Tříkrálo-

vé sbírky, která se v naší farnosti uskutečnila 
na třech místech: v Lánech, kde se vybralo 
3 216 Kč, na Rudě, kde se do dvou kasiček 
vybralo 3 894 Kč, v Novém Strašecí v jedno 
sobotní dopoledne 2 730 Kč.

Velký dík patří koordinátorce paní Jitce 
Ždímalové z Lán, dále Kláře Baslíkové, která 
i ve větrných dnech zajistila s dětmi konání 
na Rudě a schole z novostrašeckého kostela 
pod vedením Kamily Barochové, která dopro-
vázela tři krále v Novém Strašecí.

Koledníkům, schole, všem dárcům a po-
mocníkům s vděkem a pokorou upřímně 
děkujeme.

Julie Adltová

Koledníci Tříkrálové sbírky. Foto: Radek Baslík
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Nové Strašecí za první světové války (pokračování)

Válečná léta 
Mezi důležité úkoly válčícího Rakouska-Uher-

ska patřilo zajištění zásobování armády i oby-
vatelstva v týlu. Velká část zemědělských pro-
duktů byla zabírána pro vojsko. Obilí zajišťoval 
Válečný obilní ústav, celkové zásobování Před-
litavska kontroloval Úřad pro výživu lidu. Sa-
motná aprovizace však závisela na jednotlivých 
obcích, které si ji řešily vlastním způsobem.

Vedle odvodů do války postihly venkovské 
obyvatelstvo uvedené rekvizice a nucené vý-
kupy, které se rozběhly především od roku 
1915. Pokračovaly soupisy zboží a produktů, 
občané měli nařízenou maximální spotřebu, 
ostatní se muselo odvádět. Válečné hospodář-
ství prodělávalo zprvu konjunkturu, postupem 
času se projevil nedostatek zejména potravin 
a topiva. Ten se řešil lístkovým systémem. Také 
v Novém Strašecí byla zřízena zásobovací ko-
mise, jež na regulovanou aprovizaci dohlížela. 
Jejím předsedou se stal starosta města Franti-
šek Kurzveil. Město provozovalo vlastní apro-
vizační místnost a prodávalo zejména mouku, 
brambory a sádlo, později též mléko, konzervy, 
sýry, ryby, máslo nebo zvěřinu. 

Ceny samozřejmě rostly, lidé schovávali své 
zásoby před různými komisemi. Hron k tomu 
uvedl: „Nastalo dříve sepisování zásob potra-
vin dům od domu. Kam těžce sehnané a sne-
sené zásoby uschova[t]i před komisí, která 
všecko všude prohledala? Vědělo se sice, 
že zásoby majiteli brány nebudou, ale určí se, 
jak dlouho musí ta zásoba pro rodinu vysta-
čiti dle určitých přídělů pro jednotlivce.“ Pro-
dej na lístky se zaváděl od roku 1915 a měl 
za úkol regulovat spotřebu. Podle druhu zboží 
se lístkům říkalo chlebenky, moučenky, cuk-
řenky nebo tabačenky. Opravňovaly ke koupi 
předepsaného množství zásob na hlavu: „Vý-
kazní lístek opravňoval spotřebitele koupiti 
si na den 200 g mouky aneb 280 g chleba, 
čili na týden 1 kg 40 dkg mouky aneb 1 kg  
96 dkg chleba. Pro polní hospodáře, jejich 

příslušníky v domácnosti a dělníky platilo 
pravidlo, že smějí spotřebovati na hlavu den-
ně 400 g obilí nebo 320 g mlýnských výrob-
ků, čili na týden 2 kg 80 dkg obilí nebo 2 kg  
24 dkg mlýnských výrobků“ (F. Vacek).

Komise doslova procházely dům od domu 
a sepisovaly vše, na co přišly. Obyvatelé scho-
vávali zásoby, kde to jen bylo možné. Řada při-
šla i na železo a kovy, Halada musel například 
nahlásit, kolik má škola klik u dveří i u oken. 
Během roku 1916 tlak na soupisy a odevzdá-
vání kovů sílil a vyvrcholil rekvizicí zvonů 
v roce 1917. Nové Strašecí přišlo nejméně 
o dva zvony umístěné ve věži katolického kos-
tela (v únoru o zvon Ježíš a v listopadu o zvon 
Josef), avšak této záležitosti jsme se dříve vě-
novali v samostatném článku. 

Krize nastala s rokem 1917, kdy uhodily 
velké mrazy. Chybělo topivo, ve školách se ne-
učilo, zboží se neustále zdražovalo a přitom 
nebylo k dostání. Běžným jevem se staly zástu-
py lidu před obchodem, kam právě dostali zá-
sobu na prodej. Tlačenice regulovali strážníci, 
docházelo k mnohým vzájemným nadávkám 
a urážkám. Halada si stěžuje na velkou bídu 
a hlad, které jsou příčinou úpadku mravů. Po-
tyčky ve velkých frontách se objevovaly stále 
častěji. Rozvinul se výměnný obchod, na čer-
ném trhu se prodávalo za jiné ceny než za ty 
regulované. S rostoucími rekvizicemi a pro-
hlídkami rostlo podle Halady udavačství a ne-
návist mezi lidmi. Kšeftování s předraženým 
zbožím měli na svědomí tak zvaní keťasové.  

Řada zásob či potravin se upravovala nebo 
získávala svépomocí. Pivo se podle Hrona va-
řilo bez sladu, údajně z pýru. V domácnostech 
se vařily nealkoholické nápoje, a to z jableč-
ných a hruškových křížal, cukrovky a kvasnic. 
Někdy se přidával i chmel. Nedostatek cukru 
hospodyně nahrazovaly v lepším případě 
medem, v horším sirupem z cukrové řepy. 
Nedostatek petroleje se řešil užíváním karbi-
du, z něhož se jednoduchou úpravou vyráběl 

nebezpečný acetylen. Lidé svítili i podomácku 
vyrobenými svíčkami. Doma se vyrábělo také 
mýdlo, vařené ze sody, vápna, starých tuků 
(lůj, máslo, sádlo, olej) a smůly. Brambory 
se nahrazovaly tuřínem a tabák různými pří-
měsemi z listí. 

Městské hospodářství upouštělo od roze-
stavěných podniků (především silnice a cesty, 
jednání o elektrizaci, během války vzniklý plán 
na vodovod) a zaměřovalo se na zásobování 
obyvatel a plnění požadavků rekvizic. Obec 
se účastnila rakouských válečných půjček. 
Na konci roku 1915 konstatoval finanční od-
bor úbytek příjmů obce a vzrůst nedoplatků 
a navrhl půjčku u městské spořitelny. Větší 
obnosy město získalo prodejem mouky obyva-
telům. Obecní zastupitelstvo si na konci roku 
1915 pochvalovalo, že na státních zásilkách 
mouky vydělává po 400 korunách. Potraviny 
nakupovalo u okolních statků. Rozpočty měs-
ta byly v té době schodkové, rozpočet na rok 
1918 pak počítal se ztrátou přes 26 tisíc ko-
run. Schodky město jako obvykle vyrovnávalo 
obecními a školními přirážkami k daním.

Pokračovaly odvody do války, které se po-
stupně rozšířily na věkový rozptyl 18 až 50 let. 
Větší skupiny provázelo obyčejně mnoho obča-
nů na nádraží, někdy byla vypravena i hudba. 
Když v lednu 1916 rukovali 48–50letí, Halada si 
poznamenal: „Bylo to smutné rukování, v ulici 
k nádraží stálo více občanstva a každý měl 
oči uslzené, když viděl, [že] tak staří živnost-
níci musí vše zanechati, živnosti a rodiny, je 
opustiti.“ Jak jsme uvedli, regulovaně odcházeli 
řemeslníci, odvody se netýkaly obecních staros-
tů a vybraných úředníků, kterých bylo potřeba 
k zajištění nejnutnější agendy. To se týkalo i uči-
telů. Ve městě zůstávalo mnoho žen, jež byly 
na těžké domácí i polní práce samy, ač na žně 
se někteří muži vraceli domů. 

Vedle odvodů a rekvizic prožívalo město dal-
ší nevšední události. Mezi ně rozhodně patřil 
příchod nových obyvatel – uprchlíků z Haliče 
a Bukoviny, které odtud stěhoval rakouský stát 
do zázemí kvůli východní frontě proti Rusku. 
Šlo o občany polské a rusínské národnosti, 
mezi nimi se nacházelo mnoho Židů. Ve slán-
ském okrese bylo ubytováno kolem dvou ti-
síc těchto obyvatel. V Novém Strašecí nalezlo 
útočiště kolem dvou stovek lidí, údaje o jejich 
počtu se ale různí.   

První uprchlíci přijeli vlakem 10. listopa-
du 1914, „přivezli si někteří s sebou krávy, 
slepice, hrnce, peřiny aj. domácí maličkosti“ 
(Halada). Ubytováni byli v místních hostincích 
nebo také v soukromých domech. Záležitost 
předjednal okresní úřad, vše pak musela zajis-
tit obec. Jak už to bývá, svérázní příchozí z Vý-
chodu nenašli u místních příliš sympatií, ač 
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Odvody koní v Palackého ulici roku 1918 

oficiální prvorepublikové články, včetně Jana 
Hrona, to nepřiznávají, a naopak jejich pobyt 
poněkud poetizují: „Byly to obrázky hodny 
štětce malířského, když za letního podveče-
ra vysedávaly celé rodiny před domy, kolem 
nichž pobíhaly děti, a do okolí se rozléhala 
obecenstvu nesrozumitelná řeč.“ Halada si 
však stěžuje na jejich výstřednost, povalečství, 
opilství i kšeftaření s drobným zbožím, neboť 
vykupovali místní zásoby. Rozporuplně také 
působila jejich kapela, vyhrávající po hostin-
cích s mladými dívkami. (To se ví, jak aby pak 
z toho nebyly následky!) Také Eliášová pozna-
menala: „Zde ve Strašecí je 216 Poláků, chudí 
jsou ubytováni po hostincích v sálech, zá-
možnější v bytech; většinou jen ženské, star-
ci a děti. Jsou hezcí, ale líní a špinaví a mají 
hmyz a pijí moc kořalku, následkem toho je 
zde moc rádi nemají.“   

Východní obyvatelstvo s odlišným životním 
stylem však nebylo přijato pouze nevlídně. 
Obec zřídila pro tamní děti školu, kde vyu-
čoval jejich domácí učitel, a ředitelka dívčí 
měšťanky Antonie Langová zorganizovala 
se svými kolegyněmi slavnost vánoční nadílky, 
která proběhla 20. prosince 1914 v hostinci 
U Zeleného stromu. Uprchlíci byli podrobeni 
lékařským prohlídkám, neboť panovaly obavy 
z infekčního nakažení. Ty se potvrdily po No-
vém roce, kdy mezi přistěhovalci vypukl střev-
ní tyfus. Znamenal ukončení činnosti polské 
školy a otevření takzvané izolační místnosti 
v domě čp. 309. 

Uvedení uprchlíci odjeli z města na kon-
ci března 1915, a to do tábora v Chocni. Už 
v dubnu však přijeli další, již pak byli ubytová-
ni v Pecínově a ve Mšeci. Přistěhovalci z Haliče 
se tak na Novostrašecku střídali, jejich počty 
nebyly stálé. V samotném městě jich několik 
přebývalo i nadále, avšak od roku 1916 máme 
zprávy velmi mlhavé. Až do konce války zde 
fungovala jejich škola, nejspíše do ní docháze-
ly i děti z blízkých vesnic. Zajímavé jsou také 
údaje o uprchlících z jižních Tyrol, italské čás-
ti rakouské monarchie, kterých však mnoho 
nebylo. Také pro italské děti se zřídila škola. 
Docházeli sem však žáci z okolí, ač jejich pobyt 
ve městě vyloučit nemůžeme.   

 Zvláštní kapitolu pro vývoj v zázemí tvoři-
lo učitelstvo a školství. Nejenže učitelé byli 
nuceni k loajalitě císaři a státu, kterou museli 
projevovat v každodenním styku s dětmi a mlá-
deží, ale podíleli se povinně na nejrůznějších 
sbírkách, soupisech zásob v obcích, asistovali 
při rekvizicích a přerozdělování zboží. Mnoho 
učitelů také muselo rukovat a školní výuku 
pak zvládali zbylí kantoři za pomoci učitelek 
či penzistů. V důsledku toho se třídy spojovaly 
a na vesnicích se vyučovalo polodenně.

Také novostrašecké školy musely po sarajev-
ském atentátu navštívit smuteční bohoslužbu 
a poté si důstojně připomínat jmeniny a naro-

zeniny císaře a jeho rodiny či výročí nástupu 
panovníka na trůn. Oslavovat se musela i vítěz-
ství na frontách. Učitelům pro neplnění těch-
to úkonů hrozila suspenze a okamžitý odvod 
na vojnu. Kantoři však organizovali i sociální 
pomoci chudým dětem, především těm, kte-
ré měly otce ve válce nebo se již staly sirotky. 
Od prosince 1914 tak ve městě mohl fungovat 
Polévkový ústav pro stravování chudé mláde-
že. Žáci se účastnili různých sběrů (například 
ostružinového listí) a vyráběli zimní oblečení 
pro vojáky v poli. Děti, pravidelně zneužívané 
pro tyto akce, začaly chodit do škol méně. Jed-
nak musely doma, kde chyběla mužská síla, 
zastat různé práce, jednak je matky do okleš-
těných škol nerady posílaly. Výuka tak byla 
postupem času redukována. Vynechávaly 
se předměty, třídy se spojovaly nebo se v ně-
kterých případech vyučování zastavilo úplně. 
Podle Hronova svědectví byla v průběhu vál-
ky jeden měsíc měšťanská chlapecká škola 
prázdná. Také živnostenská pokračovací škola 
zastavila 4. října 1914 prozatím své vyučová-
ní. Na školy samozřejmě dopadlo vyřazování 
některých českých vlasteneckých učebnic, pro-
pagovat se mělo vlastenectví rakouské. 

Pozice učitelů nebyla tedy vůbec jednoduchá. 
Jejich počet i tak klesal, řadu z nich odvody 
postihly, ostatní museli kromě výše uvedených 
úkonů sepisovat ve městě zásoby a asistovat 
při rekvizicích. Jan Hron jejich povinnosti vy-
jmenoval: „Soupis zásob různých potravin. 
Soupisy branců. Matriku branců. Časté sou-
pisy dobytka a sena. Revize zásob. Soupisy 
sklizně. Sklizňové listy jako podklad pro rekvi-
zici. Přehledy zásob a potřeb obilí. Zjišťování 
osevných ploch na katastru obce novostra-
šecké. Sestavování osevných ploch. Některé 
tyto soupisy a prohlídky konaly se za dobu 
války několikráte, například soupis dobytka 
šestkráte. Mimo to byli učitelé jmenováni 
předsedy komise při vojenských prohlíd-
kách u hospodářů a při nuceném výmlatu 
v září roku 1918. Agitace pro válečné půjčky  
(III. až VIII.) dům od domu musili z nařízení 
provést učitelé, když předem o každé půjčce 
přednesli veřejnou přednášku.“

Chlapecká obecná a měšťanská škola, kte-
rá čítala zhruba čtyři 
sta žáků, tak musela 
na výuku přijímat učitel-
ky (trvale ve vále slou-
žili A. Rössler, F. Tůma,  
J. Chládek, střídavě V. Fej-
far, R. Jindra, J. Vaško). 
V polovině války opustil 
školu její významný ředi-
tel Filip Hyšman a nahra-
dil jej uvedený Jan Hron. 
Dívčí školy vykazovaly 
zhruba stejný počet žáků 
jako chlapecké, avšak zá-

pisy v jejích kronikách jsou díky ředitelce An-
tonii Langové rozhodně loajálnější, okázalejší 
a poslušnější rakouské monarchii. 

Také všechny spolky a společenské organiza-
ce, chtěly-li se vyhnout zrušení, se musely tvářit 
oddaně a vyvarovat se jakýmkoliv projevům 
neposlušnosti. Svou činnost ve městě sice ome-
zovaly (především v druhé polovině války, kdy 
postupovala hospodářská krize, žilo obyvatel-
stvo jinými starostmi než spolkovou činností), 
avšak nepozastavily ji zcela. Aktivity v první po-
lovině války vykazoval Okrašlovací spolek, jenž 
dále osazoval a zkulturňoval různá prostranství, 
v roce 1915 dokonce zrealizoval vlastenecké 
sázení Husovy lípy na náměstí a připomněl 
500. výročí Husova upálení. Fungoval hasičský 
sbor, Čtenářský spolek, Kroužek mládenců či 
učitelská jednota Budeč, která ovšem vynikala 
projevy loajality. Ty se pak v roce 1918 změnily 
v oddanost Masarykově republice. Roku 1917 
však učitelé podpořili známé prohlášení čes-
kých poslanců v říšské radě. 

Místní jednota Sokola pokračovala v činnosti 
i poté, co byla v prosinci 1915 rozpuštěna Čes-
ká obec sokolská. Předtím se účastnila sázení 
Husovy lípy a také v dalších letech pokračovala 
v konání schůzí, hraní divadel a v pořádání besí-
dek či výletů do okolí. Družstvo pro zbudování 
tělocvičny Sokola dokonce v roce 1916 zakou-
pilo hostinec U Zeleného stromu za účelem or-
ganizace sokolských cvičení a získání prostředků 
na sokolovnu. Ač členové Sokola museli ve vý-
razném množství rukovat, novostrašecká jedno-
ta se měla k světu, oproti jednotám po vsích, 
jež na tom byly nesporně hůře. Všechny spolky 
také pořádaly různé akce na podporu sociálně 
slabých a postižených válkou. Poskytovaly vý-
znamné podpory rodinám svých členů a tato 
jejich role byla nezastupitelná. Vedle uvede-
ných zmíníme ještě odbočku Červeného kříže, 
okresní komisi pro péči o mládež, katolickou 
Konferenci Narození Panny Marie a spolek pro 
potírání tuberkulózy.  

Jan Černý 
(pokračování příště) 
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• S technikou jsme byli přítomni na oslavách 
výročí založení hasičského sboru na Rudě.

• Byla provedena oprava požární stříkačky 
PS 12.

• Do vlastnictví města byla převedena cis-
ternová automobilová stříkačka Magirus Deu-
tz  TLF 16 z roku 1966. 

• V klubovně sboru bylo vyměněno sociální 
zařízení.

• Jako tradičně jsme se účastnili posvícen-
ského průvodu a vynášení Pěkné.

• Dále probíhala v hasičské zbrojnici oslava 
patrona hasičů svatého Floriána, oslavy život-
ních jubileí členů sboru a posezení na závěr 
roku.

Na úseku prevence
probíhal požární dozor na kulturních ak-

cích. Například při novoročním ohňostroji 
a v Novostrašeckém kulturním centru. Pěti-
členná požární hlídka se postupně vystřídala 
na 45 kulturních akcích, a odpracovala tak 
267 hodin.

Preventivní prohlídka nebyla provedena 
žádná.

SDH v Novém Strašecí se může 
pochlubit i hasičskou dechovkou.

Modrá Muzika Zdeňka Thumy je členem 
Sdružení dechových orchestrů ČR, v součas-
né době má 12 členů. Orchestr v roce 2011 
vystupoval na festivalech dechových hudeb 
a řadě kulturních akcí ve středočeském kraji 
a v Praze. Na všech vystoupeních se prezen-
tuje jako hasičská hudba SDH Nové Strašecí. 
Modrá Muzika ve zmenšeném obsazení – 
čtyři hudebníci a zpěvačka – vystupuje pod 
názvem Thuma kvartet band i na tanečních 
zábavách, plesech, firemních a soukromých 
akcích. Letos již orchestr zahájil svoji 37 se-
zonu.

V pátek 6. 1. 2012 se konala výroční valná 
hromada sboru dobrovolných hasičů Nové 
Strašecí. Akce se účastnili členové sboru, zá-
stupci Okresního sdružení hasičů, Hasičského 
záchranného sboru Středočeského kraje stani-
ce Rakovník, Stochov a Sborů dobrovolných 
hasičů z Rudy, Řevničova, Třtice a Lán. Dále byl 
přítomen starosta města Nové Strašecí.

Výroční valná hromada  
Sboru dobrovolných hasičů  
Nové Strašecí

Výroční valná hromada zhodnotila činnost 
sboru za rok 2011 a stanovila si cíle a plán 
činnosti pro rok 2012. Usnesení z výroční 
valné hromady bylo přijato. V rámci disku-
se své zdravice přednesli hosté, zástupci 
okolních sborů a také někteří členové sboru. 
Dále byli oceněni někteří členové sboru.

Vážení přátelé, kolegové hasiči, vážení hos-
té, vítám Vás na dnešní výroční valné hro-
madě. Opět jsme se po roce sešli, abychom 
zrekapitulovali a zhodnotili naši činnost 
sboru a výjezdové jednotky za rok 2011. 
Zda aktivity sboru byly úspěšné a zda jsme 
splnili všechny námi vytyčené cíle, mohou 
posoudit nejen členové sboru, ale i ti, kteří 
byli přítomni na našich akcích a sledovali 
naši činnost.

K 31. 12. 2011 měl náš sbor celkově 135 čle-
nů, z toho 25 žen, 102 mužů a 8 žáků do 18 
let. V průběhu roku 2011 bylo přijato deset 
nových členů. Členství bylo ukončeno šesti 
mladým hasičům a dvěma dospělým členům. 

Každý patek se od 19 hodin konají v ha-
sičské zbrojnici členské schůze, kde jsou 
řešeny krátkodobé i dlouhodobé úkoly, jsou 
projednávány aktuální problémy a řeší se si-
tuace ve sboru. Také se provádí vyhodnocení 
jednotlivých zásahů.

Zpráva o činnosti SDH Nové Strašecí za rok 2011

Členové Výboru SDH
se pravidelně schází každý druhý pátek 

v měsíci. V průběhu roku nedošlo k žádné 
změně ve funkcích výboru.

Hlavní události v roce 2011
• 5. 3. 2011 – V Novostrašeckém kulturním 

centru jsme pořádali již tradiční hasičský ples. 
• Zástupci sboru se účastnili Výročních 

valných hromad v Řevničově, Hřebči, Třtici, 
Rynholci, na Rudě a dále okrskové schůze 
v Lužné.

• Zástupci sboru se také účastnili hasič-
ských plesů v Řevničově, Rynholci, Lánech 
a Kralovicích.

• V červnu se členové sboru podíleli na za-
jištění oslav mezinárodního dne dětí v Novém 
Strašecí a Rakovníku.

• První dva červencové týdny se v osadě 
„Dancaster“ ve Velké Chmelištné uskutečnil  
letní hasičský tábor.

Čestné uznání Za dlouholetou činnost 
v SDH Nové Strašecí obdrželi

Václav Houda ml., Jiří Černý, 
Vladimír Veselý, Vladimír Kočí, 
Miroslav Suchopárek, Josef Kořán ml., 
Miroslav Málek, Antonín Librcajt 
a Martin Vondra

Plaketu Za zásluhy v SDH Nové Strašecí 
obdrželi starosta SDH Zbyněk Polívka a veli-
tel SDH Tomáš Novák.

Požár dřevěného objektu v pecínově. Foto: archiv SDH
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Kolektiv Mladých hasičů
Mladí hasiči se pravidelně schází každou 

středu v hasičské zbrojnici. Pod vedením do-
spělých členů se připravují na celoroční hru 
Plamen, plní úkoly pro získání znaků odbor-
nosti a propagují práci hasičů. V zimním ob-
dobí se scházejí v tělocvičně základní školy.

V minulém roce uspořádal kolektiv výlet 
k vodní nádrži Klíčava. Žáci se dále účastnili 
brigád v hasičské zbrojnici a Posvícenské-
ho průvodu. Další akcí pořádanou pro žáky 
z kolektivu byl dvoudenní výlet na tábořiště 
ve Velké Chmelištné. Někteří žáci, kterým 
je více než 15 let, úspěšně složili zkoušky 
na rozhodčí v požárním sportu. Vedoucí ko-
lektivu se účastnili pravidelného školení Ve-
doucích mládeže a pravidelně zasedají v Od-
borné radě mládeže pro okres Rakovník.

Díky sponzorům bylo pro mladé hasiče za-
koupeno vybavení pro požární útok, štafetu 
a soutěžní dresy. 

Družstvo mladých hasičů
se v roce 2011 účastnilo několika soutěží. 

Nejprve to byla soutěž v požárním útoku 
ve Zbečně. Zde kolektiv obsadil 2. místo 
v kategorii starší žáci a 3. místo ve smíšených 
družstvech. Druhé kolo hry Plamen se konalo 
poslední víkend v květnu v Rynholci. Kolektiv 
zde obsadil celkové třetí místo. Jednotlivci 
reprezentovali kolektiv na Luženské šedesát-
ce. O letních prázdninách se někteří členové 
kolektivu účastnili v rámci hasičského tábora 
memoriálu ve Velké Chmelištné.

V sobotu dne 8. 10. 2011 jsme se účastnili 
prvního kola hry Plamen – Běh požární vše-
strannosti. Toto kolo pořádal Sbor dobrovol-
ných hasičů v Jesenici. Náš sbor reprezento-
valy dvě pětičlenné hlídky v kategorii starší 
a jedna v kategorii mladší žáci. V závěrečném 
hodnocení obsadila hlídka v kategorii mladší 
11. místo a v kategorii starší 4. a 6. místo. 

Soutěžní družstvo mužů
16. 4. 2011 jsme již po čtvrté za sebou ob-

hájili prvenství na Netradiční soutěži v Kole-
šovicích. Na této soutěži se plní úkoly, se kte-
rými se hasiči běžně setkávají u zásahu. 

13. 5. 2011 jsme vybojovali 2. místo v po-
žárním útoku v rámci našeho okrsku, který 
se konal v Lužné.

7. 5. 2011 SDH Čistá pořádala okrskovou 
soutěž v požárním útoku v rekreačním stře-
disku na Zdeslavi, zde jsme obsadili 2. místo

Soutěžní družstvo dospělých se účastnilo 
25. ročníku Memoriálu Jaroslava Beneše a Ji-
řího Ulricha v Chrášťanech. Mezi soutěžní dis-
ciplíny patřil běh na 100 metrů s překážkami 
a požární útok. Naše družstvo zde obsadilo 
10. místo.

Soutěžní družstvo se podílí na základní 
údržbě techniky, na úklidu celého objektu ha-

sičské zbrojnice, tvoří část výjezdové jednot-
ky a účastní se samotných zásahů JSDH.

Výjezdová jednotka sboru
Jednotka SDH je zařazená do kategorie JPO 

III. s povinným výjezdem do deseti minut 
od vyhlášení poplachu. Pro práci v jednotce 
je vyškoleno třicet hasičů. V minulém roce 
přibyl do jednotky jeden nový člen. 

Za rok 2011 jednotka sboru eviduje celkem 
třicet událostí. Z tohoto celkového počtu 
událostí je dvanáct technických pomocí, kdy 
se ve třech případech jednalo o čerpání vody, 
třikrát jednotka odstraňovala padlé stromy 
přes pozemní komunikace, dvě požární asis-
tence, ve dvou případech jednotka společně 
s ostatními složkami IZS vyhledávala  pohře-
šované osoby, prováděla zálohu na vlastní 
základně a vyprošťovala pomocí lanového 
navijáku osobní automobil. V dalších patnác-
ti  případech se jednalo o zásahy u požárů jak 
polních, travních i lesních porostů ale také po-
žáru obytných prostor a dopravního prostřed-
ku. Za zmínku stojí požár osobního automobi-
lu u Čelechovic, který se po nárazu do stromu 
vznítil, požár lesa v Lužné, požár střechy rodin-
ného domu ve Mšeckých Žehrovicích a požár 
podkroví v Pecínově. Do celkového počtu zása-
hů zbývají tři události. Při první události měla 
jednotka vyjet na odstranění padlého stromu 
ale nakonec je tato událost evidovaná jako pla-
ný poplach, jelikož byla událost nahlášena z  
jiného kraje, ve druhé události byla jednotka 
povolána k záchraně psa z vodní hladiny a tře-
tí událostí bylo prověřovací cvičení zaměřené 
na likvidaci požáru a evakuaci osob z knihovny 
v budově Městského úřadu na Stochově.

Výjezd jednotky se pohybuje v rozmezí 
od čtyř do šesti minut, a to i v nočních ho-
dinách. Zásahy trvaly v průměru dvě hodiny 
za účasti v průměru šesti členů jednotky. Při 
všech zásazích výjezdové jednotky bylo členy 
jednotky odpracováno přes 1000 hodin.

V březnu se tři členové jednotky účast-
nili pravidelného školení velitelů jednotek 

PO a velitelů družstev PO pro okres Rakovník, 
čtyři členové se účastnili školení strojníků. 
V říjnu proběhlo školení celé jednotky Nové 
Strašecí. Dále proběhlo školení řidičů JSDH.  
Za finanční prostředky od HZS Středočeské-
ho kraje byly pořízeny dva zásahové komplety 
FIREMAN STRONG,  zásahové kalhoty zahas 
IV, ruční svítilny, brodící kalhoty a ochranné 
masky CM5 k dýchací technice.

Na konci roku 2011 obdržela jednotka 
od krajského úřadu finance, za které  bude  
pořízena nová vzduchová dýchací technika 
DRAGER.

Vozový park jednotky
Výjezdová jednotka je vybavena CAS 30 

Volvo FL6, CAS 32 Tatra 148, CAS 25 Škoda 
706 a dopravním automobilem Ford Tranzit. 
V průběhu roku byla prováděna údržba, opra-
va karoserie u vozu CAS 32 a u dopravního 
automobilu Ford Tranzit. Ke konci roku byla 
zřizovatelem jednotky podána na krajský úřad 
žádost na dotaci na opravu zásahové techni-
ky. V hasičské zbrojnici byl proveden rozvod 
tlakového vzduchu k zásahovým automobi-
lům, dále pokračovaly práce na špinavé šatně 
pro výjezdovou jednotku, Zde bude umístěn 
sušák na zásahové obleky, obuv, pračka a vy-
budováno nové sociální zařízení.

V roce 2011 bylo členy jednotky a členy 
Sboru dobrovolných hasičů odpracováno-
na opravách, údržbě techniky, výzbroje, vý-
stroje, opravách prostor hasičské zbrojnice, 
zajištění a pořádání kulturně společenských 
akcí přes 8500 hodin.

Na závěr mi dovolte poděkovat  Městskému 
úřadu v Novém Strašecí, sponzorům a všem, 
kteří nás podporují v naší činnosti. 

Do roku 2012 přeji hodně štěstí, zdraví a spo-
kojenosti.

Za SDH Nové Strašecí 
jednatel sboru Josef Kořán.
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Desátého prosince minulého roku čekala 
florbalistky další dvě mistrovská utkání, ten-
tokráte s celky Liberce a Benešova. Soupeře 
lze v tabulce najít přibližně na stejném pólu 
jako novostrašecké florbalistky, proto jsme 
chtěli uspět, abychom si dokázali, že jsme 
udělali ve hře výrazný pokrok, a abychom 
se v tabulce posunuli do vyšších pater. Vyra-
zili jsme už bez naší kapitánky Martiny Řep-
kové, která odešla na hostování do Future 
Praha a v pozici kapitánky ji nahradila naše 
srdcařka Eliška Vosátková.

Nejdříve jsme nastoupili proti týmu Liberce, 
v kabině bylo cítit z děvčat odhodlání zvítězit 
i za již zmiňovanou novou kapitánku. Zdání 
občas klame, nastoupili jsme do zápasu vlaž-
ně, ale přesto jsme to byli my, kdo první skó-
roval, když na světelné tabuli svítil čas 00:58. 
Po asistenci E. Matějkové vstřelila první gól 
utkání A. Nová. Minutu před koncem první 
třetiny nastal sporný okamžik, kdy proti sou-
peři bylo odpískané trestné střílení, ale sudí 
úplně z opačné strany nepochopitelně pro 
naši lavičku nájezd zrušil. Výrok sudího jako 
by naši již zmíněnou dvojici nakopl a v čase 
9:28 zvýšila na 0:2. Druhá třetina se ode-
hrála bez šancí na obou stranách, tím spíše 
z holí Liberce. Začala třetí třetina a my jsme 
nabádali děvčata k aktivitě, a to se vyplatilo 

– v čase 00:58 završila v zápase svým hat-
trickem A. Nová 0:3. Dále nás v zápase drže-
la svým výborným výkonem D. Janoušková, 
a proto jsme skóre navyšovali jen my. V čase 
2:41 ke svým dvěma asistencím přidává E. 
Matějková i branku. Na závěr našeho stře-
leckého apetitu si vzala slovo naše obranná 
dvojice K. Irová a K. Červinková, která roze-
hrála standardní situaci a druhá jmenovaná 
vsítila svůj premiérový gól, oslavený velkými 
emocemi 0:5. – Zbytek zápasu se odehrál 
v poklidu a my jsme si odnášeli plný bodový 
zisk za výhru 1:5.

Druhý zápas nás čekalo družstvo Benešova, 
opět jsme mysleli, namlsáni první výhrou, 
na vítězství. Od začátku utkání ale bylo vi-
dět, že to nebude tak lehké. Naše první stří-
dání byla bez nasazení a děvčata si myslela, 
že to půjde samo. Soupeř nás za naši pasivitu 
také potrestal v čase 3:37, kdy střelou přes 
beka do šibenice měla naše brankářka zakry-
tý výhled. Na to dokázala v čase 6:49 hned 
odpovědět E. Matějková, která za asistence  
A. Nové pálila přesně a zvýšila na 1:1. Jako 
by si role z předešlého utkání vyměnily. Bohu-
žel, za necelou minutu se hosté opět dostali 
do vedení, a tím ukončili první třetinu. Na za-
čátku druhé třetiny zvyšují hosté vedení, stav 
je 1:3. Za této situace si bereme oddechový 

Strašecká děvčata umí
čas a snažíme se holky vyburcovat k obratu. 
Za pouhou minutu přišlo snížení, jak jinak 
než z holí E. Matějkové a A. Nové. V druhé 
třetině se prosadila opět Matějková, ale ten-
tokrát Kristýna, která dvě sekundy před kon-
cem, tedy v čase 9:58 srovnává skóre na 3:3 
po vybojovaném míčku a krásném položení 
hostující brankářky. Do třetí třetiny jsme vlét-
li tentokrát lépe my a skóre strhává na naši 
stranu premiérovým gólem Š. Kubernátová. 
Dlouho nezahálely a nenechaly na sebe čekat 
E. Matějková (která zaznamenává hattrick) 
a A. Nová. Zvyšují na 5:3. Hosté ale nesložili 
zbraně a 4 minuty před koncem zadělávají 
na drama 5:4. Ale to jsme rázně odmítli. Aby 
toho nebylo málo, tak na závěr utkání si vza-
la slovo dvojice Nová, Matějková a zpečetily 
vítězství na 6:4.

Nutno podotknout, že v naší první lajně na-
stoupila naše nejmladší hráčka na soupisce 
Zuzana Mochanová, která se sice bodově ne-
vyjádřila, ale určitě zanechala výborný dojem 
ze hry. Svým myšlením a uměním přispěla 
k oběma výhrám novostrašeckých zeber. 

Třetí třetina tohoto utkání byla určitě tím-
nejlepším z obou zápasů.

Doufám, že naše děvčata budou v takových 
výkonech pokračovat.

Marek Hartman

Amatérská  
hokejová liga

Novostrašečtí hokejisté pomalu finišují v zá-
kladní části slánské AMHL, ta skončí v lednu 
a v únoru bude pokračovat systémem play-off.

Strašecí začalo v soutěži hůře, ale postupně 
stoupá tabulkou. Favoritem soutěže je Chomu-
tov, zbytek je vyrovnaný a i z této skupiny může 
někdo překvapit, jako se tomu stalo loni.

Strašečtí se loni podívali do semifinále 
a letos mají cíl stejný. V lednovém zápase 
s Chomutovem byl stav po dvou třetinách 
a vyrovnaném průběhu hry 0:2 a NS nebyla 
uznána regulérní branka, Chomutov upravil 
zápas do konečné podoby v posledních pěti 
minutách.

Výsledky:
HCNS – SKI-ČNES KLADNO 5:0
HCNS – BLUE STŘEDOKLUKY 5:2
HCNS – STRIX CHOMUTOV 1:6

Pavel Oliva

Zbečno, cíl našeho dalšího putování, je 
dostupné buď autobusem z Kladna, nebo 
vlakem přes Rakovník. První zmínky o měs-
tečku pochází z roku 1100, kdy zde byl 
údajně zabit kníže Břetislav II a tuto událost 
připomíná kaplička na jeho západním okraji. 
V její oblasti jsou tři památné malolisté lípy. 
Tehdy to byl dvorec českých knížat. Pozděj-
ší dobu připomíná původně gotický kostel, 
který byl několikrát přestavován. Z roku 
1760 pak pochází roubený špýcharový dům  
č.p. 22, kterému se dnes říká Hamouzův statek. 
Je upraven na muzeum a nachází se v něm 
expozice lidového řemesla. Pokud budete mít 
štěstí, v sobotu se zde peče čerstvý chléb a pe-
čivo. Dvacáté století pak připomíná Masarykův 
most přes Berounku z let 1924–1925. Jedna 
z možností je návštěva přírodní rezervace Br-
datka, ke které se dostanete po zelené značce 
pokračovat proti toku Berounky částečně cha-
tovou oblastí a pak lesem. Na vrcholu stoupání 
pak naleznete červenou značku, po níž budete 
kopírovat horní část rezervace až k prvním 
domkům Křivoklátu, kde si pak můžete zvolit 
další program. Druhá možnost je dojít podél 

Klíčavského potoka proti jeho toku k přehrad-
ní hrázi vodní nádrže Klíčava, která byla do-
končena v roce 1955 a slouží se svými 72.5 ha 
vodní plochy jako zdroj pitné vody. Její břehy 
jsou však nepřístupné, neboť leží v Lánské 
oboře. Na levém břehu jsou pak pozůstatky 
hrádku Jivno, založeném snad v polovině 13. 
století králem Václavem, již od roku 1551 však 
uváděn jako zpustlý. Po prohlídce se vrátíte asi 
1 km zpět po červené značce a prudkým stou-
páním vyjdete na rozcestí se žlutou značkou 
u hájovny Kaly. Odbočíte vpravo a asi po 1 km 
budete míjet hájovnu. Pokračujete stále lesem, 
až se vám otevře rozhled do krajiny a na pro-
tilehlý břeh Berounky. Až dojdete k domkům 
(bývala zde odbočka k rozhledně, ale ta již 
neexistuje), projdete mezi nimi na silnici a asi 
za deset minut budete zpět ve Zbečně. Pokud 
vám vše dobře vyjde, budete mít v prvním 
případě našlapáno asi 7 km, ve druhém pak 
11 km a ve své duši mnoho pěkných zážitků. 
V obou případech máte v cíli možnost občer-
stvení.

Tomáš Palek
komise pro turistiku a zahraniční styky

Cesta za památkami a vodou
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kalEndář akcí

Kalendář akcí – únor

Připravuje se na březen
1. 3.  Přednáška cyklu Akademie volného času 8. NKC od 17 hodin
4. 3.  Zimní turnaj žáků od 10, 12 a 14 hodin sportoviště Kocourek
4. 3.  Pohádka na neděli Není drak jako drak, sál NKC od 15 hodin
14. 3.  Členská schůze ZO SZP, ve 13.30 hodin v NKC
21. 3.  Party se Seniorkou, sál NKC od 17 hodin
29. 3.  Divadelní představení „Kocour Modroočko“ 
 od 8.30 pro ZŠ Nové Strašecí a veřejnost
 10 hodin pro MŠ Nové Strašecí a veřejnost
30. 3.–1. 4. Setkání ve Strašecí 2012. Středočeská přehlídka stu-

dentského a mladého divadla. Sál NKC a ZUŠ
-red-

do 29. února

Výstava fotografií
Výstava členů klubu Amfora
Otevřeno v pracovní době 
a při akcích v Novostrašeckém 
kulturním centru

1. února

Dějepisná olympiáda
od 8 hodin v Klubu DDM

Hodina mezi psem a vlkem 
v 19 hodin v Novostrašeckém 
kulturním centru
NoStraDivadlo

2. února

Akademie volného času
Co je rodina, co tvoří rodinu? 
v 17 hodin, vstupné 30 Kč
Novostrašecké kulturní centrum 

3. února

Výlet do ZOO Ústí nad Labem
pořádá DDM, 150/200 Kč

5. února

Florbal – Sloup Praha 
8–20 hodin hala Bios

Hokejbalový turnaj žáků 
od 10, 12 a 14 hodin 
sportoviště Kocourek

Dětský maškarní karneval 
s Barborkou a jejími kamarády 
v 15 hodin, vstupné 30/45 Kč 
Novostrašecké kulturní centrum

8. února

Schůze výboru a důvěrníků
ZO SZP 
Baráčnická rychta v 9 hodin

9. února

Ledový zámek
Modrý sál ZUŠ v 18 hodin
LDO ZUŠ Nové Strašecí

11. února

Hasičský ples 
od 20 hodin v Novostrašec-
kém kulturním centru
vstupenky Tabák náměstí 
J. A. Komenského 

12. února

Sousedské zasedání 
Baráčnická rychta ve 13 hodin

Hokejbalový turnaj žáků 
od 10, 12 a 14 hodin 
sportoviště Kocourek

14. února

Masopustní průvod
v 15 hodin vyjde od ZUŠ
Základní umělecká škola

15. února

Prodejní akce 
v 10 hodin 
Novostrašecké kulturní centrum

17. února

Maturitní ples 
Gymnázium – 4. A. v 19 hodin 
Novostrašecké kulturní centrum

19. února

Florbalový turnaj – dorostenky 
od 8–20 hodin hala Bios

20. února

Prodejní akce 
v 10 hodin 
Novostrašecké kulturní centrum
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26. února

Hokejbalový turnaj žáků 
od 10, 12 a 14 hodin 
sportoviště Kocourek

29. února

Taneční párty 
hraje Seniorka v 17–21 hodin, 
vstupné 60 Kč  
Novostrašecké kulturní centrum

Omluva
Odpovědný redaktor se omlou-

vá paní Lansdorfové a celé její 
rodině za chybu, která vznikla 
při grafické úpravě společenské 
kroniky lednového vydání Novo-
strašeckého měsíčníku. U vzpo-
mínky na pana Jiřího Husáka byl 
nedopatřením ponechán titulek 
z předchozího vydání měsíčníku. 

Tohoto nedopatření lituji.
Michal Drtina

Nábor do oddílu rugby
Pořádáme nábor chlapců i děvčat ve věku od 4 do 15 let do rug-

byového oddílu Rugby clubu Rakovník. Scházíme se každé pondělí 
od 16.45 hodin v tělocvičně 1. ZŠ v Rakovníku.

Navštivte nás nejlépe i s rodiči, přijďte se třeba jen podívat, nebo si 
rugby vyzkoušet. Tenisky, trenky, tričko, pití a dobrou náladu vezmě-
te s sebou. Více informací na telefonu 602 774 156 nebo na www.
rakovnik.rugby.cz.

Jana Kovrzková
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Společenská kronika

Dne 21. února uplynou dva roky,  
co nás navždy opustila  
paní Běla Křížová.

Kdo jste ji znali, vzpomeňte s námi.

Manžel a děti s rodinami.

Společnost České lupkové závody, a. s., 
plní přání
Pokud se vrátíme myšlenkami 

do času Vánoc, přináší nám tato 

doba spoustu pěkného. Lidé 

nakupují vánoční dárky, pečou 

vánoční cukroví, navštěvují příbuzné 

a známé, a plní si svá přání.

Společnost České lupkové závody, 

a. s., obdarovává každé Vánoce 

nejen své zaměstnance, ale myslí 

i na ostatní. Zlepšuje studijní prostředí žáků na základní škole  

J. A. Komenského v Novém Strašecí, kde jako vánoční dárek darovala 

nové lavice a židle. Společnost ČLUZ myslela i na nejmenší v mateřské 

škole J. A. Komenského v Novém Strašecí, kde darovala nové 

hračky a zlepšila podmínky pro venkovní dovádění dětí. Postarala 

se o venkovní úpravy, nový plot kolem školky u Hamira v Novém 

Strašecí. Dále zlepšila podmínky v Mateřské škole Ruda postavením 

venkovní pergoly pro děti.

Co se týče občanů Pecínova a Texasu dodržela společnost ČLUZ slib, 

a na jejich přání změnila složení zimního posypu komunikací.

Ing. Kateřina Lajpertová
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Nebylo ti dopřáno s námi tu být,
nebylo léku, abys mohla žít,

co můžeme víc ti dát, 
než kytičku na hrob a vzpomínat

Dne 6. února vzpomeneme čtvrté výročí 
úmrtí naší drahé manželky, maminky, ba-
bičky a prababičky paní Marie Dalla Valle.

Stále vzpomínají manžel a děti s rodinami.

Dne 18. února by se dožil osmdesáti let 
hodinář pan Karel Vokurka.

Stále vzpomínají manželka, dcery Hana 
a Ilona s rodinami.

Dne 19. února si připomeneme sté výročí 
narození pana Bedřicha Nováka, zahrad-
níka v Novém Strašecí.

Děkujeme všem, kteří  ho znali, za tichou 
vzpomínku.

Manželka, děti a vnoučata s rodinami.

Dne 21. února je tomu devět let, co nás na-
vždy opustil syn Martin Vopřada, který by 
se dvacátého března dožil třiceti pěti let.

Vzpomínají rodiče, bratr Radek, babičky, 
ostatní příbuzní a nejlepší kamarád Pavel 
Podařil s přítelkyní Simonou.

To vše ve FITKLUBU 1155 v Novém Strašecí 
www.fitklub1155.cz, tel. 605 507 606

HIT V HUBNUTÍ - funkční trénink

Připravujeme:

funguje na každého z nás na: 
                - spalování tuků
                - trénink se svalů i pohybů

začínáme 1. 2. 2012 - středa 19-20 hodin

s využitím velkých míčů, tyčí, 
činek, stepů, overbalů, gumiček ...
                      - má rychlý efekt

Čtvrtletní kurz Dívčí Zumba pro dívky ZŠ
Od 6. 3. každé úterý od 16 do 17 hod.
Přihlášky ve Fitklubu 1155.
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Florbal – žákyně, juniorky
leden 2012 31. prosince 2011
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Běh Járy Cimrmana



Premiéra NoStraDivadla
14. ledna 2012
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22. ledna 2012

Ples občanů města
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